
OB VSTOPU V NOVO LETO 1975 ŽELIMO ČLANOM KOLEKTIVA IN SODELAVCEM GLASILA 
»HOJA« VELIKO SREČE, USPEHOV, PREDVSEM PA ZDRAVJA IN RAZUMEVANJA NA DELOVNEM 
MESTU TER V DRUŽINSKEM KROGU! UREDNIŠTVO

LETO 1974L

GLASILO
KOLEKTIVA
PREDELAVE
LESA
LJUBLJANA

ST. 9-10

NOVOLETNO VOŠČILO

Dobro
počutje

in
uspešno

delo
Piše: dipl. ing. Stane 

Brandstatter
Bliža se čas, ko si bomo voščili in zaželeli obi

lo sreče v prihodnosti. Ob tej priliki se radi spom
nimo tudi dogodkov, ki so nas spremljali in vpli
vali na uspehe našega dela in počutja v pretek
lem letu. Zato je prav, da na kratko preletimo 
bližnjo preteklost in pogledamo, kaj nas čaka v 
prihodnjem letu.

Preteklo leto je bilo gospodarsko in politično 
pestro in razgibano. Dogajanja v političnem živ
ljenju, upadanju svetovne gospodarske rasti ter 
naftna kriza se negativno odražajo tudi v jugo
slovanskem gospodarstvu, če le temu dodamo še 
posebnosti našega gospodarjenja, to je ponoven 
pojav slabšanja likvidnosti, pomanjkanje delovne 
sile, neurejene sistemske rešitve za napredek go
spodarstva in jačanja njegove moči, čedalje težji 
plasma izdelkov na tujih tržiščih, potem vidimo, 
da se jugoslovansko gospodarstvo zaradi neugod
nih pogojev ni moglo razvijati normalno. Ob vi
soki stopnji rasti gospodarstva in izjemno vi
soki inflaciji je posledice teh dogajanj občutilo 
tudi naše podjetje.

Plan realizacije in ostanka dohodka za leto 
1974 smo ob upoštevanju najvišje možne neob
davčene amortizacijske stopnje postavili dokaj 
visoko, zavedajoč se, da bomo za izpolnitev plan
skih nalog morali napeti vse sile. Pred koncem 
leta pa zadnji rezultati uspeha poslovanja kažejo, 
da bomo poslovno leto zaključili uspešneje, kot 
smo pričakovali. Žal tudi številčno uspešen re
zultat zbledi ob dejstvu, da zaradi močne inflaci
je pada uspešnost poslovanja pri sredstvih za raz
širjeno reprodukcijo. Praktično to pomeni, da 
moramo za relativno enak uspeh kot v preteklem 
letu, sedaj vlagati veliko več dela. Kljub temu pa 
smatramo, da je bilo naše delo glede na razme
re uspešno opravljeno in da so rezultati solidni.

Ocena položaja v naslednjem letu glede na sve
tovna gospodarska gibanja in ocene naših gospo
darstvenikov kažejo na to, da bo za normalen po
slovni uspeh v vsakem podjetju potrebno angaži
rati vse sile. Tudi mi moramo izrabiti notranje 
rezerve v obliki zvišanja produktivnosti dela, 
zmanjšanja porabe materialov, z boljšim spozna
vanjem dela in delovnih naprav, zmanjšati bolni
ški stalež zaradi nesreč pri delu itd. Izkoriščanje 
notranjih rezerv, ki jih ni malo, zahteva vztrajno 
analiziranje in izvajanje zaključkov, rezultati pa 
se morajo pokazati v izboljšanem poslovanju pod
jetja. To je za nas izredne važnosti, ker se poleg

(NADALJEVANJE NA 2. STRANI)

RAZGOVOR Z GENERALNIM DIREKTORJEM DIPL, ING. STANETOM
BRANDSTATTERJEM

HITRO DO STIČNIH TOČK
Odkritost, enotnost ter poglabljanje in širjenje dobrih odnosov na širšo oko
lico in celoten kolektiv našega podjetja mora biti eden od temeljnih kamnov 
dobrega poslovanja podjetja in prijetnega počutja članov našega kolektiva

Naš novi generalni direktor diplomiran; inženir Stane Branstatter se je rad od
zval našemu povabilu in odgovoril na nekaj zastavljenih vprašanj.

Zakaj ste se odločili pre
vzeti tako odgovorno delo?

Glavne naloge, ki jih op
ravlja delavec na delovnem 
mestu generalnega direk
torja, so navedene v samo
upravnem sporazumu o 
združitvi v delovno organi
zacijo »Hoja«, zato jih tu 
ne bom ponavljal. Izkušnje, 
ki sem jih pridobil v pre
teklih letih dela, poznava
nje problematike podjetja 
in odgovornosti na morebi
ti prevzetem novem delov
nem mestu so mi vzbujale 
resne pomisleke, če bom 
zmogel prevzeto delo opra
viti uspešno. Zavedajoč se 
dejstva, da je osnovna na
loga generalnega direktor
ja tesno povezovanje vseh 
temeljnih organizacij in 
strokovnih služb v podjet
ju, sem smatral, da bom 
ob sodelovanju in pomoči 
sodelavcev le uspel reše
vati naloge delovnega me
sta. Z vsemi najbližjimi bo

dočimi sodelavci in pred
stavniki družbeno-političnih 
organizacij in ZK našega 
podjetja sem se o tem po
govarjal in ob zagotovitvi 
sodelovanja sklenil, da pre
vzamem to delovno mesto; 
smatral sem, da je to za 
podjetje koristneje, kot pa 
da še naprej iščemo pri
mernega delavca, posebno 
še, ker ni bilo na izbiro do
volj kandidatov. Krog de
lavcev, s katerimi naj bi 
imel v bodoče največ in 
najtesnejše stike, sem po
znal, ravnotako v precejš
nji meri tudi njihov način 
dela in sposobnosti. Na po
dlagi tega sem se odločil, 
da prevzamem delovno 
mesto, saj je bilo skoraj 
gotovo, da bo sodelovanje 
trdno in zato tudi uspešno.

Kateri so trenutno naj
večji problemi in kako si 
zamišljate perspektivni raz
voj podjetja?

Nekaj glavnih težav na
šega podjetja sem navedel 
že v članku, ki se nanaša 
na razvojni program Jugo
slavije v obdobju od leta 
1975 do leta 1985, zato naj 
jih tu le naštejem:

— zadostiti kadrovskim 
potrebam temeljnih orga
nizacij in DSSS,

— doseči rentabilno po
slovanje vseh temeljnih or
ganizacij,

— doseči dvig učinkovi
tosti dela,

— zagotoviti preskrbo fi
nalne proizvodnje z lesom 
z naših žag,

— izdelati in izvajati na
črt dolgoročne kadrovske 
politike,

— dokončati začeta dela 
v izgradnji posameznih te
meljnih organizacij in de
javnosti ter čimpreje do
seči njihovo izboljšano po
slovanje.
(NADALJEVANJE NA 2. STRANI)
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TEMELJNA VSEBIN
SKA ZASNOVA GLA

SILA »HOJA«

Pravočasno, 
točno in

objektivno
informiranje
Vsi člani delovnega 

kolektiva dobijo 
glasilo brezplačno

DS podjetja Hoja je 
sprejel temeljno vsebin
sko zasnovo glasila Ho
ja. TVZ je sestavni del 
sklepa o ureditvi izda
jateljskih razmerij med 
TOZD Hoja in glasilom 
»Hoja«.
NAMEN IZDAJANJA GLASILA 

Izhajajoč iz potre De po in
formiranosti članov delovnih 
skupnosti TOZD Hoja je os
novni namen glasila obvešča
nje delavcev o vseh dogaja
njih znotraj združenega pod
jetja Hoja.

Brez ustreznega informiranja 
in ustrezno zgrajenega Krože
nja informacij si v delovni 
organizaciji ne moremo zami
sliti resničnega samoupravlja
nja. Eno izmed najpomemb
nejših sredstev informiranja v 
združenih TOZD podjetja Hoja 
je njihovo glasilo.

Da bi dosegli ta namen, se 
glasilo razdeljuje vsem elanom 
delovne skupnosti brezplačno.

Glasilo bo informiralo svoje 
bralce tudi o važnejših doga
janjih zunaj podjetja. Aktivno 
bo spremljalo pozitivna druž
bena prizadevanja za utrditev 
samoupravljanja in za utrdi
tev vloge delavskega razreda 
v naši stvarnosti.
PREDMET OBRAVNAVE

Predmet obravnave je dolo
čen že z namenom izdajanja 
glasila. V glasilu bodo prven
stveno objavljeni sestavki, ki 
imajo namen delavcem pribli
žati informacije, ki zadevajo 
njihov naj ožji interes — nji
hovo TOZD, nje delo, uspehe 
in probleme, njihovo socialno 
varnost, po drugi strani pa 
bodo sestavki taki, da bodo 
delavca informirali o vseh va
žnejših družbeno političnih 
vprašanjih, ki zadevajo samo- 
upravljanje, njihovo družbeno 
politično delo in osebno za
dovoljstvo.

Vsebina sestavkov bo zaje
mala predvsem naslednja po
dročja: družbenopolitično delo, 
samoupravljanje v TOZD, delo 
družbeno politčinih organizacij 
v TOZD in v podjetju, življe
nje in delo v TOZD, investi
cijska politika in njeno uva
janje, prodajna politika in nje
no izvajanje, zunanja trgovi
na, izobraževanje in štipendij
ska politika, sejmi in razsta
ve — nastopi in ocene, nove 
proizv. in prodajne kapacite
te, šport, rekreacija in izleti, 
kulturne in druge prireditve, 
literarni prispevki, športna 
tekmovanja, druga aktualna 
obvestila, sporočila in podob
no.

Glasilo ima tudi poseben za
bavni del.

Glasilo bo informiralo bral
ce tudi o važnejših dogajanjih 
zunaj podjetja, tista, ki ima
jo pomen za delovno skupnost. 
TEMELJI UREDNIŠKE 
POLITIKE

Glasilo »Hoja« bo vodilo 
takšno uredniško politiko, ki 
bo čim bolj veren odraz in
teresov delavcev TOZD Hoja.

Uredništvo bo moralo ves 
čas paziti, da bo glasilo od
prto vsem delavcem in da bo
do imeli možnost v njem ob
javljati svoje mnenje, o proble
mih. ki jih bo glasilo obrav
navalo, vsi prizadeti.

Uredništvo se bo za
vedalo vloge, ki jo ima 
glasilo pri samouprav
ljanju in bo glasilo ure
jalo v skladu s to vlogo.

UREDNIK

LETO DNI TEMELJNIH ORGANIZACIJ ZDRUŽENEGA DELA

Novosti v samoupravnih odnosih
V samoupravnih organih TOZD ali podjetja in v delegacijah družbeno političnih skupnosti ali samou

pravnih interesnih skupnostih sodeluje 478 članov delovne skupnosti, kar je skoraj dve tretjini zaposle
nih — samoupravno udejstvovanje delavcev se je izredno razširilo

Minilo je prvo leto dela in poslovanja temeljnih organizacij združenega dela in 
prvo leto uvajanja novih odnosov med bivšimi obrati podjetja HOJA. Ugotavljamo 
lahko, da je bilo to leto izredno razgibano in polno iskanja novih rešitev v samo
upravnih odnosih, pa tudi normativnega urejanja teh odnosov.

Sprejet in podpisan je 
bil Samoupravni sporazum 
o združitvi v delovno or
ganizacijo HOJA, s kate
rim so se uredili osnovni 
odnosi med temeljnimi or
ganizacijami in podjetjem, 
sprejeti so bili statuti te
meljnih organizacij in sta
tut podjetja. Delavci so 
sprejeli skupen samouprav
ni sporazum o medseboj
nih razmerjih v združenem 
delu ter v tem mesecu sa
moupravni sporazum o os
novah in merilih za delitev 
osebnih dohodkov in sa
moupravni sporazum o si
stemizaciji delovnih mest. 
Vsi ti akti so zahtevali te
meljite priprave, ki so bi
le organizirane po delovnih 
skupinah in zborih delov
nih ljudi.

Tudi na političnem po
dročju je bila v tem letu 
izredna aktivnost. Priprav
ljene in izvedene so bile 
volitve članov v samoup
ravne organe temeljnih or
ganizacij in delovne orga
nizacije, in sicer od delav
skih svetov TOZD do de
lavskega sveta podjetja ter 
njihovih izvršilnih organov 
— odbora za medsebojna 
razmerja, odbora za gospo
darstvo, odbora za ljudsko 
obrambo in strokovnega 
kolegija podjetja. V teme
ljnih organizacijah so bili 
neposredno izvoljeni sveti 
za medsebojna razmerja, 
komisije za kršitev delov
nih dolžnosti in komisije 
delavske kontrole. Izvolje
ni oziroma imenovani so 
bili vsi direktorji temelj
nih organizacij in novo 
imenovan generalni direk
tor podjetja.
• Ob organiziranju skup-
• ščin družbeno političnih
• skupnosti smo izvolili
• delegacije za zbor zdru-
• ženega dela občinske
• skupščine, v decembru
• pa tudi splošne delega-
• cije TOZD za skupščine
• samoupravnih interesnih
• skupnosti. V samouprav-
• nih organih TOZD ali
• podjetja in v delegaci-
• j ah družbeno političnih
• skupnosti ali samouprav-
• nih interesnih skupno-
• stih sodeluje 478 članov
• delovne skupnosti, kar
• je skoraj 2/3 vseh zapo-
• slenih. Vidimo, da se je
• samoupravno udejstvova-
• nje delavcev izredno raz-
• širilo.

Formiralo se je do sedaj 
že 15 samoupravnih inte
resnih skupnosti, katerih 
članice so posamezne 
TOZD in delovna skupnost 
skupnih služb.

Na gospodarskem pod
ročju je bilo to prvo leto 
preizkušnje temeljnih or

no. Letni gospodarski plan 
je temeljni akt s katerim 
se urejajo ekonomski od
nosi med temeljnimi orga
nizacijami. Kljub začetnim 
težavam ob sprejemanju 
gospodarskega plana za le

to 1974 so se temeljne or
ganizacije le sporazumele 
in poslovni rezultati letoš
njega leta dokazujejo 
uspešnost poslovanja te
meljnih organizacij zdru
ženega dela.

• Želimo, da bi v prihod-
• njem letu in vseh na-
• slednjih letih temeljne
• organizacije še bolj do-
• kazale uspešnost pošlo-
• vanja, poslovno iniciativ-
• nost in predvsem uspe- 
© šen razvoj samoupravnih
• odnosov.
IVAN REMŠKAR, dipl. iur.

HITRO DO STIČNIH TOČK
(NADALJEVANJE S 1. STRANI)

Že samo navedene naloge 
so težavne, posebno še, ker 
se med seboj prepletajo in 
dopolnjujejo, lahko pa tu
di že rečem, da nekatere 
že izvajamo, druge pa ob
ravnavamo in pripravlja
mo za izvedbo.

V obravnavi razvojnega 
programa nisem še v no
benem sestavku načel 
vprašanje razvoja podjetja 
po prvotno predvidenih fa
zah. Prva in druga faza sta 
bili z izjemo ukinitve žage 
na Robu dokončani, tretja, 
to je rekonstrukcija obra
ta v Polhovem Gradcu pa 
je v izvajanju. Pred nami 
je torej četrta faza, ki 
predvideva združitev žagar
ske proizvodnje na indust
rijski coni in preselitev te
sarske dejavnosti na indu
strijsko cono. Glede na no
ve nujne zahteve po izpo
polnitvi kadrov in zagoto
vitvi boljšega družbenega 
standarda članom našega 
kolektiva, sta ti dve nalogi 
dobili izreden pomen in 
prioriteto pred drugimi, 
prvotno planiranimi. Izpol
nitev obeh nalog bo zahte
vala velika finančna sred
stva, zato bo že s te stra
ni združitev časovno odgo- 
dena, pa tudi utemeljenost 
priključitve žagarske in te
sarske dejavnosti k seda
njim dejavnostim na ICV 
bomo morali zaradi novih 
vidikov in pomislekov po
novno temeljito pretehtati.

Ali mislite, da vam bo 
sedanji strokovno politični 
štab dovolj pomagal pri 
delu?

Prvotna moja domneva, 
da bomo hitro našli stične 
točke tako na nivoju stro
kovnih sodelavcev kot tudi 
z družbeno-političnimi in 
političnimi organi, so se 
uresničile. Prijeten in topel 
sprejem s strani bližnjih 
sodelavcev mi je že takoj 
po prevzemu delovnega 
mesta omogočil hitrejši 
prehod začetnih težav, hi
trejše spoznavanje različ
nih situacij in tem ustrez
no hitrejšo obravnavo in 
reševanje problematike. 
Podobno je sodelova
nje s predstavniki sindikal
ne organizacije in ZK, saj

in jo tudi izvedli. V celoti 
gledano, moram reči, da 
sem pričakoval v začetnem 
obdobju prihoda na novo 
delovno mesto veliko več
je težave, kot sem jih de
jansko doživel in da sem 
zadovoljen, ko vidim, da 
smo med seboj enotni ter 
z veseljem pripravljeni so
delovati in izvajati sprejete 
sklepe. Odkritost, enotnost 
ter poglabljanje in širje
nje dobrih odnosov na šir
šo okolico in celoten ko
lektiv našega podjetja mo
ra biti eden od temeljnih 
kamnov dobrega poslova
nja podjetja in prijetnega 
počutja članov našega ko
lektiva. Brez dobrega so
delovanja na navedenih re
lacijah je prej ali slej us
pešno delo cele vrste lju
di obsojeno na neuspeh.

Kaj mislite o kadrovanju 
in politiki kadrovanja do 
sedaj?

Kadrovanje kot pojem je 
zelo širok, če z vpraša
njem mislite na strokovne 
kadre, potem sem na vpra
šanje že odgovoril v član
ku o perspektivnem razvo
ju SFRJ in našega podjet
ja. S sprejemom samoup
ravnega sporazuma o kad
rovski politiki smo spreje
li tudi širše naloge in jih 
vnesli v naše samouprav
ne akte. Samoupravni spo
razum o sistemizaciji de
lovnih mest in samouprav
ni sporazum o osnovah in 
merilih za delitev osebnih

dohodkov vsebujeta dolo
čila, ki po eni strani na
vajajo mlajše delavce, ki 
nimajo delovnemu mestu 
ustrezne izobrazbe, k 
dopolnilnemu izobraževa
nju, po drugi strani pa 
upoštevajo izkušnje in 
prakso po stažu starejših 
delavcev ter jim priznava
jo kot nadomestilo za 
eventualno pomanjkljivo 
izobrazbo.

S samim vprašanjem je 
verjetno mišljeno kadrova
nje za delavce, ki delujejo 
ali bodo delovali v samo
upravnih organih, sindikal
nih odborih, aktivih ZK in 
raznih komisijah. Z razvo
jem samoupravljanja in 
družbe bodo tudi odgovar
jajoče naloge vse zahtev
nejše, za njihovo uspešno 
izpolnjevanje bo treba dvi
gniti splošni nivo znanja 
in poznavanja družbene si
tuacije in dogajanj v pod
jetju. Uspehe v tem pogle
du bomo dosegli z raznimi 
seminarji, uvajanjem novih 
mladih moči v različne or
gane in komisije ter inten
zivnim delom na krepitvi 
članstva in vloge Zveze ko
munistov.

Precejšnji delež teh na
log bo zajel dolgoročni 
program reševanja kadrov
ske problematike, kjer je 
na primer že v okviru te
čajev za priučitev precej
šen del programa name
njen ravno boljšemu po
znavanju samoupravljanja.

smo ob vsakem problemu 
ganizacij prav tako uspeš-hitro našli skupno rešitev

DOBRO POČUTJE IN USPEŠNO DELO
(NADALJEVANJE S 1. STRANI)

nalog, postavljenih z razvojnim programom, po
javljajo novi, z velikimi finančnimi zahtevami ve
zani problemi. Zato bo ena osnovnih nalog do
seči rentabilno poslovanje vseh temeljnih organi
zacij oziroma dejavnosti, pri čemer bomo združe
ne moči najbolj angažirali tam, kjer bo položaj 
najtežji. Zavedati se moramo, da bomo dosegli 
lepše uspehe le ob enotnosti, požrtvovalnosti in 
solidarnosti in tako obdržali na eni strani podjet
je na solidni višini in ugledu, na drugi strani pa 
ustvarili ugodnejše pogoje za dosego skupnega 
končnega cilja, to je dvig življenjske ravni naše
ga delavca.

Vsem članom kolektiva »HOJE« želim v No
vem letu dobrega počutja in uspehov pri delu, 
v osebnem življenju pa obilo sreče in zadovoljstva.

Generalni direktor: 
dipl. ing. STANE BRANDSTATTER
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SPREJELI SMO SAMOUPRAVNI SPORAZUM O OSNOVAH IN MERILIH ZA DELITEV OSEBNIH DOHODKOV IN SAMOUPRAVNI
SPORAZUM O SISTEMIZACIJI DELOVNIH MEST

Vsa delovna mesta so razdeljena v devet razredov
Temeljni osnovi novega sistema sta ovrednotenje delovnih mest in izračun vrednosti točke v katerem se odraža uspešnost poslovanja 
TOZD — Delavca bo delovna skupina po razporeditvi na delovno mesto ocenila s točkami v okviru razpona, ki je določen za razred in 
stopnjo — Pomemben element osebnega dohodka je obračun delovnega učinka — Proizvodni in režijski delavec sta pri obračunu 

osebnega dohodka neposredno povezana z vrednostjo točke in učinkom temeljne organizacije

Posebna komisija, ki jo je imenoval delavski svet podjetja je že od junija dalje 
pripravljala novi sistem nagrajevanja in sistemizacijo delovnih mest za vse temeljne 
organizacije združenega dela in delovno skupnost skupnih služb. Sporazuma sta bila 
sprejeta na zborih delovnih ljudi v decembru, uveljavljena pa sta s prvim decemb
rom. Komisija je imela težavno nalogo, saj je bilo potrebno realizirati hotenja de
lavcev v temeljnih organizacijah, da se v osebnem, dohodku odraža uspešnost poslo
vanja temeljnih organizacij oziroma za delavce skupnih služb uspešnost poslovanja 
podjetja.

Katere so bistvene značil
nosti novega sistema na
grajevanja?

Temeljni osnovi novega 
sistema sta ovrednotenje 
delovnih mest in izračun 
vrednosti točke, v katerem 
se odraža uspešnost poslo
vanja TOZD.

S sistemizacijo delov
nih mest so vsa delovna 
mesta glede na zahtevnost 
šolske in strokovne izob
razbe razporejena v devet 
razredov, v vsakem razre
du pa so glede na pogoje 
dela, odgovornosti in zah
tevnosti dela delovna me
sta razporejena v pet te
žavnostnih stopenj. Razre
di in stopnje so ovrednote
ni s točkami na uro s če
mer je podana osnovna to
čkovna vrednost vsakega 
delovnega mesta.

Vrednost točke se izraču
nava mesečno na osnovi 
doseženega števila izdelav- 
nih ur in dosežene akumu
lacije TOZD, ki zajema 
amortizacijo in dobiček. Iz 
razmerja med planiranimi 
neto osebnimi dohodki 
TOZD in planiranim števi
lom izdelavnih ur dobimo 
količnik, ki nam daje pla
nirani osebni dohodek v 
eni izdelavni uri. Mesečno 
doseženo število izdelavnih 
ur pomnoženo s tem količ
nikom nam daje skupna 
sredstva osebnih dohodkov 
TOZD v določenem mese
cu, ki zajemajo tako oseb
ne dohodke iz dela, kot tu
di nadomestila in dodatke.

če od tako ugotovljenih 
sredstev odštejemo nado
mestila in dodatke ter pre

ostala sredstva delimo z 
vrednostjo v mesecu dose
ženih točk temeljne organi
zacije dobimo osnovno 
vrednost točke. Ta vred
nost se korigira s faktor
jem akumulacije s čimer 
dobimo korigirano vred
nost točke. Vrednost točke 
posamezne TOZD bo tem 
višja čim manj je izgublje
nih. ur, kar pomeni da je 
čimmanj obračunanih na
domestil, čim večje je do
seženo število izdelavnih ur 
in čim večja je dosežena 
akumulacija TOZD. Ker se 
zavedamo spremenljivosti 
tržnih pogojev in solidarne 
obveznosti temeljnih orga
nizaciji, smo se s samoup
ravnih sporazumom dogo
vorili, da nobena temeljna 
organizacija ne bo mogla 
obračunavati vrednost toč
ke višje od 15 % njene sta
rostne vrednosti, ki se do
loči v začetku leta, čeprav 
bi jo glede na svoj poslov
ni uspeh lahko in ne nižje 
od 5% startne vrednosti, 
pa čeprav bi imela slabši 
poslovni rezultat. Razlika 
v osebnih dohodkih med 
najbolj in najmanj uspeš
no temeljno organizacijo 
bo tako lahko znašala naj
več 20 % s čimer pa je po
dana dovolj močna stimu
lacija za uspešno poslova
nje.

Delavca bo delovna sku
pina po razporeditvi na de
lovno mesto ocenila s toč
kami v okviru razpona, ki 
je določen za razred in 
stopnjo. V primeru, če de
lavec nima šolske in stro
kovne izobrazbe, ki se s

sistemizacijo zahteva za de
lovno mesto, se mu obra
čunska osnova zniža za 
10 %, če ima manj kot 10 
let delovnih izkušenj in je 
mlajši od 35 let oziroma 
za 5% če ima 10 do 15 let 
delovnih izkušenj in je sta
rejši od 35 let. Delavcu, ki 
ima nad 15 let delovnih iz
kušenj in je star več kot 
40 let se lahko prizna za 
eno stopnjo višjo izobraz
bo kot jo dejansko ima, 
če pa ima nad 20 let de
lovnih izkušenj, pa se mu 
lahko prizna izobrazbo kot 
so zahteva za delovno me
sto. S tem se želi doseči 
zboljšanje kadrovske stru
kture, saj sistem nagraje
vanja sili mlajše delavce k 
izpopolnitvi njihovega šol
skega in strokovnega zna
nja, pri čemer dajejo or
gani upravljanja material
no pomoč s plačevanjem 
šolnine in možnost korišče
nja študijskih dopustov. 
Delavcem, ki so si s prak
so nabrali bogate delovne 
izkušnje pa daje kolektiv 
ustrezno priznanje.

Pomemben element oseb
nega dohodka je obračun 
delovnega učinka. Delav
cem v proizvodnji se de
lovni učinek meri z norma
mi. Te so bile v preteklem 
obdobju nerealne in so se 
v povprečju presegale za 
40 do 70 procentov. Zato 
je ena prvih zahtev novega 
sistema nagrajevanja ure
ditev normiranja in uskla
ditev norm na realen mo
žen preseg. V primeru, da 
delavec dela na nenormira- 
nih delih, ki so določena 
vnaprej, se mu priznava na 
obračunsko osnovo 50 % 
poprečnega normativnega 
presega preteklega meseca.

Režijski delavci so bili 
doslej stimulirani z osebno 
oceno. Novi sistem uvaja 
udeležbo na delovnem učin
ku temeljne organizaci
je, ki se izračuna iz po
prečnega presega norme 
popravljenega s faktorjem 
razmerja režijskih in nor
miranih del. Tako sta pro
izvodni in režijski delavec 
pri obračunu osebnega do
hodka neposredno poveza
na z vrednostjo točke in 
učinkom temeljne organi
zacije.

Delavcu se priznava v 
skladu s sindikalno listo in 
samoupravnim sporazu
mom lesne industrije tudi 
dodatek na delovne izkuš

nje oziroma skupno delov
no dobo in pa dodatek na 
stalnost. Dodatek na delov
ne izkušnje se obračunava 
v fiksnem znesku, dodatek 
na stalnost pa v procentu 
na obračunsko osnovo. 
Ti dodatki ne bodo 
majhni, saj bo na primer 
delavec z 10 leti delovne 
dobe prejel na mesec 
4.500 S din dodatka na 
skupno delovno dobo in če 
je kot KV delavec razpore
jen npr. v 4. razred 3. stop
nje z začetno osnovo v tej 
stopnji in 10 leti dela v 
podjetju še 26.300 S din do
datka na stalnost ali sku
paj 30.800 din dodatkov.

Jubilejne nagrade bodo 
delavci prejemali za 10, 20 
in 30 let dela v podjetju 
in sicer 1-kratni, 1,5-kratni 
in 2-kratni mesečni po
prečni osebni dohodek v 
Sloveniji preteklega leta. 
Lahko računamo, da bo 
poprečni osebni dohodek 
za leto 1974 znašal ca. 
260.000 S din in tako naj 
bi bila tudi nagrada za 10 
let dela v prihodnjem letu.

Ob upokojitvi pa ima de
lavec pravico do odpravni
ne in sicer do 3-kratnega 
zneska poprečnega oseb
nega dohodka, če je vso 
delovno dobo prebil v pod
jetju »HOJA« oziroma pod
jetjih, ki so se v to pod
jetje združila, ter v pri
meru invalidske upokojit
ve, če je ta posledica ne
sreče pri delu, pa tudi dru
žine umrlega, če je delavec 
umrl za posledicami nesre
če pri delu.

V vseh drugih primerih 
upokojitve pa pripada de
lavcu 2-kratni poprečni 
osebni dohodek, pravtako 
pa pripada ta znesek tudi 
družini umrlega delavca.
• Potrebna sredstva za
• osebne dohodke se po-
• večujejo napram doseda-
• njim za 28 procentov. To
• nam nalaga vsem veliko
• obveznost, da z boljšim
• delom in boljšo organi-
• zacijo dela tudi dovolj
• ustvarimo, kajti v na-
• sprotnem primeru se
• nam bo vrednost točke
• znižala in bomo ostali
• na dosedanji višini oseb-
• nih dohodkov. Smatra-
• mo pa, da do tega ne
• sme priti, zato bomo že
• v decembru, posebej pa
• še v letu 1975 napeli vse
• sile, da z večjo produk-
• tivnostjo ustvarimo tudi
• realne pogoje za uvelja-
• vitev novega sistema na-
• grajevanja.

IVAN REMŠKAR, dipl. iur.

NA KONGRESU 
ZVEZE SINDIKATOV 

SLOVENIJE

Na novo 
začrtana 

pot
Kot delegat Občinskega sindi

kalnega sveta in občine Ljub
ljana Vič-Rudnik sem se ude
ležil 8. kongresa Zveze sloven
skih sindikatov 7. in 8. no
vembra letos. Pred kongresom 
sem prejel vse potrebno gra
divo in pet kongresnih bilte
nov, kjer smo delegati dobili 
vsa potrebna navodila o sa
mem poteku kongresa in o 
vsebini.

L vodni referat na kongresu 
je imel Janez Jtsarborič, pred
sednik RS ZSS, ki je govoril 
o nalogah sindikatov v ures
ničevanju vodilne vloge delav
skega razreda. Njegov obširen 
in strnjen referat je vseboval 
politično oceno o delovanju 
sindikatov med obema kongre
soma, organiziranost in njiho
vo delovanje po novi ustavi, 
osnovne naloge pri razvijanju 
socialističnih samoupravnih od
nosov, spregovoril je o med
narodni dejavnosti sindikatov 
in ocenil priprave na 8. kon
gres. Poudaril je pomen sin
dikatov pri uresničevanju nove 
ustave, spregovoril je o nalo
gah sindikatov za vsebinsko, 
kadrovsko in organizacijsko 
prcosnovo, nadalje je pouda
ril, kako velik pomen ima 

družbeno-politično izobraževanje 
sindikalnih aktivistov in dele
gatov. Govoril je tudi o or
ganiziranju samoupravnih inte
resnih skupnosti in njihovem 
pomenu v spremembi družbe
nih odnosov, o samoupravnih 
odnosih pri razporejanju do
hodka in delitvi sredstev za 
osebne dohodke, o nekaterih 
negativnih pojavih v naši druž
bi itd.

V nadaljevanju plenarne se
je je kongres pozdravil tudi 
Franc Popit, sekretar CK ZKS. 
Naj omenim še druge ugled
ne goste, ki so prisostvovali 
kongresu: Franc Leskošek-Luka, 
Sergej Kraigher, Mitja Ribičič, 
Marjan Brecelj, Lidija Sent- 
jurc, Andrej Marinc, Janko Ru
dolf, Ljubo Jasnič in Franc 
Tavčar-Rok. Kongresu so šte
vilni delovni kolektivi poslali 
pozdravna pisma z najboljšimi 
željami za uspešno rešitev za
stavljenih nalog.

Drugi dan kongresa, ko so 
vse komisije zaključile svoje 
delo, se je nadaljevala plenar
na seja, na katero je prišel 
kot gost tudi Stane Dolanc, 
sekretar CK ZKJ. Na seji smo 
delegati glasovali o kongresnih 
sklepih, statutarnem dogovoru 
in poročilu RS ter vse eno
glasno sprejeli. Izvolili smo tu
di nov republiški svet in nje
gov nadzorni odbor, in dele
gacijo za kongres ZSJ. Spre
jeli smo mednarodno izjavo o 
zatiranju naše narodne manj
šine na avstrijskem Koroškem. 
Ob zaključku kongresa smo 
poslali pozdravno pismo tova
rišu Titu.

Vsi kongresni sklepi temelji
jo na novi ustavi, na sklep
nih dokumentih X. kongresa 
ZKJ in VII. kongresa ZKS. 
Odražajo razpoloženje delavcev 
v tem času, ki hočejo razre
ševati družbena in gospodarska 
vprašanja na samoupravnih te- 
mel.v.li ter tako odločilno vpli
vati na svoj družbeni, mate
rialni in socialni položaj.

MILOŠ D JUKIČ

PRIZNANJE
Delavski svet podjetja je na svoji VI. redni 

seji, dne 3. decembra 1974, ob sprejemanju 
predloga samoupravnega sporazuma o osnovah 
in merilih za delitev dohodka in osebnih do
hodkov in samoupravnega sporazuma o siste
mizaciji delovnih mest sprejel

SKLEP
o posebni pohvali predsedniku in članom KO
MISIJE ZA PRIPRAVO NOVEGA SISTEMA 
NAGRAJEVANJA za izreden trud, ki so ga vlo
žili v pripravo predlaganega sistema nagraje
vanja.



4. STRAN HOJA

10, 15 20 IN 25 LET V NAŠEM PODJETJU

NAŠI JUBILANT JE
Pregled jubilantov 
v II. polletju 1974

Slovesnost je bila v gostišču Rio

V mesecu novembru, natančneje 22. 11. 
1974, so praznovali 10, 15, 20 in 25 letni 
jubilej dela v podjetju naslednji naši so
delavci.

Pogostitev je bila v Riu, kjer so jim 
podelili denarne nagrade in plakete.

Veselo razpoloženje je trajalo še poz
no popoldne.

Čestitamo jubilantom in jim želimo še 
veliko uspešnih in veselih let med nami.

Kolektiv

Jubilante in gostje na vrtu gostišča Rio

DOBRO POČUTJE

če je nekdo podjetju zvest 
25 let, to prav gotovo pomeni, 
da je z delom in sodelavci za
dovoljen in da se med njimi 
dobro počuti. In natanko to 
je tisto, kar je Vido Ulaga 
zadržalo v kolektivu 25 let.

Z delom pakiranja obešalni
kov na tekočem traku je za
dovoljna, čeprav je delo zelo 
natančno in tudi fizično pre
cej naporno. Ker spremlja raz
voj obrata že tako dolgo vrsto 
let, je lahko z vso upraviče
nostjo zatrdila, da so se de
lovni pogoji precej spremenili, 
seveda na boljše in to tudi 
zadržuje ljudi, da ostajajo to
liko let zvesti podjetju.

Z OD je zadovoljna.
Vida Ulaga ne stanuje v 

Podpeči, ampak v vasici Kam
nik pod Krimom in se vsafc 
dan vozi na delo. Njeno pre
vozno sredstvo je kolo in to 
pozimi in poleti.

Po končani vojni je hotela 
nadaljevati šolanje, toda težke 
razmere v družini so ji to 
preprečile. Oče je padel kot 
talec, ostala je sama z avema 
bratoma in sestro.

Materialni pogoji so bili slabi 
in možnost za izobraževanje je 
padla v vodo.

Vsi sodelavci in člani delov
nega kolektiva ji iskreno če
stitamo.

TUD! V BODOČE 
LEPI USPEHI

25-letni jubilej ni kar tako, 
posebno če je človek še tako 
dobro vol j en in čil kot je Ivan
ka Cankar.

Vseh 25 let delovne dobe de
la v obratu v Polhovem Grad
cu, kjer tudi stanuje z mo
žem in hčerko.

Sedaj dela pri brušenju in 
pravi, da je z delom in OD še 
kar zadovoljna.

Prepričana je, da bo ostala 
v delovni organizaciji do upo
kojitve. Kot dolgoletna pozna
valka razmer v TOZD Polhov 
Gradec, je prepričana v na- 
daljne uspešno delo in na le
pe uspehe tudi v bodoče.

Sicer je to veliko preskro
men zapis o tako lepem ju
bileju, vendar je treba prizna
ti, da Ivanka Cankar zaradi 
skromnosti ni hotela kaj več 
povedati o sebi in o svoji 
prehojeni življenjski poti.

V imenu kolektiva in ured
niškega odbora, ji iskreno če
stitamo.

ZVESTOBA DO 
UPOKOJITVE

Frane Trnovec je naj starej
ši delavec v TOZD Polhov 
Gradec. Praznoval je že 60-

Vida Ulaga in Ivanka 
Cankar

letnico, pri Hoji pa je zapo
slen že 10 let. Dela kot vod
ja brusilnice in je z delom 
zadovoljen. Potožil je samo, 
da manjka sodobnih strojev 
in jim tako največkrat poma
ga iz zadrege lastna iznajdlji
vost.

Do upokojitve bo vsekakor 
ostal v Hoji, upa pa na dobre 
rezultate podjetja tudi v pri
hodnje.

# 25 in 20 let

1. Cankar Ivanka 25 let Pohištvo Polhov Gradec
2. Ulaga Vida 25 let Galanterija Podpeč
3. Gantar Alojz 20 let Galanterija Podpeč
4. Germek Albina 20 let Galanterija Podpeč
5. Koprivec Ana 20 let Galanterija Podpeč
6. Kržič Ljudmila 20 let Galanterija Podpeč
7. Nagode Rudi 20 let Galanterija Podpeč
8. Petrovčič Ivan 20 let Galanterija Podpeč
9. Žakelj Angela 20 let Galanterija Podpeč

10. Rugelj Janez 20 let Tesarstvo
11. Mlinar Marjanca 20 let Pohištvo Polhov Gradec
12. Gruden Franc 20 let Stavbno mizarstvo
13. Končan Dominik 20 let Stavbno mizarstvo
14. Zakrajšek Bernarda 20 let Stavbno mizarstvo

•j 15 let

15. Alič Pavla 15 let Galanterija Podpeč
16. Ambrož Albina 15 let Galanterija Podpeč
17. Anzeljc Jožefa 15 let Galanterija Podpeč
18. Hostnik Tatjana 15 let Galanterija Podpeč
19. Kogovšek Francka 15 let Galanterija Podpeč
20. Nagode Jožefa 15 let Galanterija Podpeč
21. Smole Janez 15 let Galanterija Podpeč
22. Vižin Gabrijela 15 let Galanterija Podpeč
23. Matjaž Ludvik 15 let žaga Škofljica
24. Selimovič Ibrahim 15 let Tesarstvo
25. Nartnik Franc 15 let Pohištvo Polhov Gradec
26. Bratun Angela 15 let Stavbno mizarstvo
27. Heine Cveta 15 let Stavbno mizarstvo
28. čebula” Franc 15 let DSSS
29. žužek Kristina 15 let DSSS

• 10 let

30. BesiČ D j amila 10 let Galanterija Podpeč
31. Pupovac Ljubica 10 let Galanterija Podpeč
32. Vižin Ivanka 10 let Galanterija Podpeč
33. Gradišar Alojz 10 let žaga Rob
34. Jovanovič Tihomir 10 let Tesarstvo
35. Trnovec Franc 10 let Pohištvo Polhov Gradec
36. Grm Alojz 10 let Stavbno mizarstvo
37. Hajdinjak Dominik 10 let Stavbno mizarstvo
38. Hren Franc 10 let Stavbno mizarstvo
39. Lešnjak Anton 10 let Stavbno mizarstvo
40. Schwarzmann Ivanka

i.
10 let DSSS

Pregled števila 
»HOJA«.

delavcev, ki so dosegli delovni jubilej v podjetju

Leta 10 let 15 let 20 let 25 let Skupaj

1970 41 30 19 1 91
1971 20 21 16 1 58
1972 25 25 16 8 74
1973 42 22 24 13 101
1974 28 27 29 9 93

Skupaj 156 125 104 32 417

10 let v podjetju 15 let v podjetju 20 let v podjetju
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INTEGRACIJSKI PROCESI V SLOVENIJI

V katero sestavljeno organizacijo ZD?
Tudi naše podjetje je začelo razmišljati o pristopu v eno izmed sestavljenih organizacij združenega dela 
________na območju ljubljanske regije — Posebna komisija bo pripravila predlog delavskemu svetu

Delovne organizacije se lahko združujejo v razne oblike sestavljenih organizacij 
združenega dela, temeljne organizacije združenega dela in delovne organizacije pa v 
skupnosti in druge oblike združevanja organizacij združenega dela, v katerih ures
ničujejo določene skupne interese. Kadar je v splošnem interesu enotnost sistema 
dela na posameznih področjih, se lahko z zakonom ali odlokom skupščine družbeno
politične skupnosti predpiše obvezno združevanje takih organizacij združenega dela 
v skupnosti. Navedene misli so povzete po 38. in 40. členu republiške in zvezne 
ustave.

Združevanje podjetij v 
sestavljene organizacije 
združenega dela, v družbe
na podjetja in podobne 
asociacije so potekala že 
pred sprejetjem sedanjih 
ustav, katere so le potrdile 
v praksi pridobljene izkuš
nje in prednosti.

Integracijski procesi v 
Sloveniji so se na področ
ju lesne industrije v pre
težni meri že zaključili. Z 
integracijami sta se v Lju
bljanski regiji izoblikovali

dve veliki sestavljeni orga
nizaciji združenega dela t. 
j. SLOVENIJALES in UNI- 
LES. Za obe grupaciji je 
značilno, da nista sestav
ljeni samo iz proizvajalnih 
temveč tudi iz trgovinskih 
podjetij s čemer se uresni
čuje ustavno načelo sode
lovanja ter samoupravnega 
združevanja dela in sred
stev, medsebojnega vpliva 
na poslovno in razvojno 
politiko, skupnega rizika, 
večje produktivnosti ter

soudeležbe pri dohodku, ki 
naj bi se v enem delu vra
čal nazaj iz trgovine v pro
izvodnjo. Tudi naše pod
jetje je začelo razmišljati 
o pristopu v eno izmed 
sestavljenih organizacij 
združenega dela na območ
ju Ljubljanske regije. V ta 
namen je delavski svet 
»HOJE« že imenoval po
sebno komisijo z name
nom, da pripravi delavske
mu svetu predlog v kate

ro grupacijo naj bi se 
vključilo podjetje.

Komisija, ki je k delu 
pritegnila še vse strokov
ne službe in individualne 
poslovodne organe, je pre
gledala samoupravne spo
razume o združevanju v 
sestavljeno organizacijo 
združenega dela. Ker pa v 
prejetih samoupravnih spo
razumih ni našla zadovo
ljivih rešitev na raznovrst
na vprašanja, je sklicala še 
strokovna posveta s pred
stavniki Slovenijalesa in 
Unilesa. Na teh strokovnih 
posvetih so bile razčiščene 
marsikatere nejasnosti, ve
liko stvari pa je ostalo še 
odprtih. Predstavniki obeh 
grupacij niso mogli podati 
vseh odgovorov na razna 
vprašanja naših članov, ker 
jim podrobnosti niso bile 
znane, določenih stvari pa 
tudi še nimajo rešenih v 
samoupravnih sporazumih.

Komisija delavskega sve
ta za pripravo predloga o 
vključitvi »HOJE« v sestav
ljeno organizacijo združe
nega dela bo z začetim de
lom nadaljevala v začetku 
prihodnjega leta in v ob
dobju treh mesecev pripra
vila dokončni predlog, ka
tera grupacija je za »HO
JO« ugodnejša. Ker pa bo 
za izdelavo dokončnega 
predloga potrebno pred
hodno rešiti še marsikate
ra finančna, komercialna, 
tehnična in splošna vpra
šanja, bo komisija na svo
ji prvi seji zadolžila direk
torje sektorjev skupnih 
služb, da po svojih sode
lavcih in s predstavniki 
ustreznih služb obeh gru
pacij razčistijo še odprta 
vprašanja ter izdelajo vsak 
za svoje področje prikaz 
prednosti, ki jih nudi ena 
ali druga grupacija.

Komisija bo delavskemu 
svetu podala samo en pred
log o katerem bodo odlo
čali člani »HOJE« na re
ferendumu, istočasno pa 
bo razpisan referendum tu
di v vseh podjetjih tiste 
grupacije, za katero se bo 
odločala »HOJA«. Ker to 
delo ni samo delikatno, 
temveč tudi vezano na pre
cejšnjo izgubo delovnega 
časa, smatra komisija za 
pravilno, da z vprašanjem 
vključitve »HOJE« v se
stavljeno organizacijo ne 
hiti. Želi namreč, da je 
vsaka njena poteza vse
stransko proučena in do
kumentirana s čimer bo 
zagotovljena nadaljnja ne
okrnjena dejavnost podjet
ja, kar mora biti osnovno 
vodilo vsega njenega dela 
na področju združevanja.

STANOVANJA — PROBLEMATIKA, KI NAS NAJBOLJ BOLI...

Ne smemo zatiskati oči 
pred resnico

Prav gotovo si vsi želimo lepo, pro
storno, svetlo stanovanje. Toda to so 
žal samo želje in sanje, za mnoge ne
dosegljiv cilj, daleč stran od resnice, 
ki je ne samo kruta, ampak tudi bo
leča.

Stanujemo, stanujemo vsi nekje 
pač že!

Ampak kako in kje?
Nekateri v udobnih stanovanjih, z 

minimalno mesečno najemnino, drugi 
pa tudi tako... srednje velika, vlaž
na soba, predeljena za silo v dva 
prostora. Brez tekoče vode, brez naj
nujnejših sanitarij, da o ogrevanju 
sploh ne govorimo.

Sonce je redek gost, toplota pa je 
nujno potrebna, tako da račun za 
elektriko nemalokrat presega račun 
toplarne za ogrevanje celotnega dvo 
ali trisobnega stanovanja.

Naše sodelavce bi našli še v dru
gih neprimernih stanovanjih, ki jim 
komaj lahko rečemo stanovanja: pod
strešne sobe, za silo adaptirane luknje 
brez električnih priključkov, da o top
li vodi sploh ne govorimo in še in še.

V take prostore je nemogoče po
staviti sodobne aparate, ki naj bi nam 
bili v pomoč, ker bi jih prehitro najel 
in uničil zob neprimernega stanova
nja. Draga investicija pa bi nato še 
mesece dolgo tanjšala že tako tanko 
plačilno kuverto.

Vendar, ko zjutraj pridemo na de
lovno mesto smo vsi enaki. Prav je 
tako... ampak mi vemo, da nismo vsi 
enaki in to ne bi smeli nikoli poza
biti! In stanovanje je eden naj
pomembnejših faktorjev za delovne 
uspehe.

Potem je tu še problem samskih 
delavcev, ki niti nimajo lastne strehe 
nad glavo, ampak gostujejo kot pod
najemniki in plačujejo za sobe (v ka
terih jim je privatno življenje omeje
no na minimum) astronomske cene,

ki včasih presegajo tudi 1.000 din na 
mesec. V takšnih najemniških sobah 
je običajno prepovedano kuhanje, pra
nje, likanje, največkrat tudi vsi obi
ski, pa tudi souporaba kopalnice je 
velikokrat vprašljiva.

Vendar, kdor tega ni sam poizku
sil, težko razume podnajemnika, ker 
si enostavno ne more predstavljati, da 
bi lahko živel pod takimi omejitvami 
osebne svobode.

Stalen strah pred tem, da te zara
di najmanjšega vzroka lahko postavijo 
na cesto, vsekakor pušča sledove.

V podjetju imamo službe, ki naj 
bi skrbele za standard delavcev in 
prav gotovo bi mnogi prizadeti radi 
vedeli, kako resno in kdo si je že kdaj 
zastavil to vprašanje in skušal nanj 
tudi odgovoriti. Nimamo si pravico za
tiskati oči pred resnico, da tako sta
nujejo najslabše plačani ljudje, ki jim 
ne moremo pomagati s krediti, ker jih 
preprosto nimajo s čim odplačevati, 
ker nimajo denarja, da bi prihranili 
za svojo minimalno udeležbo v kredi
tiranju.

Če jim družba hoče pomagati m 
Hoja kot njen sestavni del, potem jim 
lahko pomaga samo z najemniškimi 
stanovanji.

Najprej pa moramo spoznati realne 
razmere v katerih stanujejo naši so
delavci.

Dobro sestavljena anketa, bi nam 
kaj kmalu pokazala stanje in resnič
ne potrebe.

Če bi dobili človeka, ki bi se s 
srcem lotil zadeve, verjetno sploh ne 
bi bil problem združitve sredstev vseh 
TOZD za pomoč najbolj prizadetim.

Ljudje radi priskočijo na pomoč 
tam, kjer je ta nujno potrebna in 
prav gotovo tudi sodelavci »Hoje« ni
smo narejeni iz drugačnega testa... 
ali pa morda?

To bo pokazal čas.
—KM—

VEČ RESNOSTI 
IN

PRIZADEVNOSTI

Aktiv mladih je bil 
ustanovljen maja letos. 
Ustanovljen je bil v ok
viru osnovne organizaci
je sindikata in je imel 
svoj program dela, ki 
pa je bil le delno izpol
njen. Športni aktiv je 
organiziral udeležbo na 
tekmovanju v počastitev 
Dneva mladosti, ki ga je 
priredil mladinski aktiv 
Tobačne tovarne. Orga
niziral je tudi srečanja 
v malem nogometu. Na
ša nogometna ekipa pa 
se je udeležila Lesaria- 
de, kjer pa ni dosegla 
bistvenih rezultatov.

Poslali smo tudi svo
jega predstavnika na 
mladinsko delovno akci
jo Kozara ’74. Janez 
Plevnik pa se je udele
žil 9. kongresa ZMS v 
Podravski Slatini in bi 
nam mogoče lahko po
dal kakšno poročilo s 
tega srečanja. V mesecu 
avgustu smo imeli jav
no razpravo o kongres
nih materialih, kjer pa 
je bila udeležba slaba 
zaradi dopustov, delno 
pa tudi zaradi nezainte
resiranosti članstva. Za
to bi rad na koncu tega 
kratkega poročila pou
daril, da bomo morali 
naloge izvrševati z ma
lo več resnosti in priza
devnosti, če hočemo 
imeti aktiv, ki bo delal 
in ne samo aktiv na pa
pirju.

MILOŠ DJUKIČ

TEČAJ V JASNICI

Center za družbeno izobra
ževanje je priredil v okviru 
RS ZSS in UK ZSMS dvome
sečni politični tečaj, ki je tra
jal od 16. septembra do 8. 
novembra 1974 in je obsegal 
naslednja snovna področja: sa
moupravljanje, gospodarjenje, 
subjektivne sile, politično delo 
med ljudmi in družbenopolitič
ne naloge. To je bil tečajni 
krog, v seminarskem krogu pa 
smo imeli predavanja iz druž
benopolitičnih organizacij, o 
zunanji politiki, in pa tema, 
ki smo jo sami izbrali; cer
kev in religija. V tečajnem 
krogu so nam predavali druž
benopolitični delavci iz Repub
liškega sveta ZSS.

Med najbolj zanimive teme 
bi lahko uvrstili samouprav
ljanje, marketing, potem te
me, ki smo jih slušatelji izbra
li sami in pa samoupravna 
delavska kontrola, pri kateri 
smo spoznali osnovne smeri 
razvoja tega samoupravnega 
organa.

Tečaj je obsegal tudi stro
kovne ekskurzije v nekatere de
lovne organizacije v Sloveniji, 
kjer smo imeli razgovore s po

litičnimi aktivi organizacij. Med 
najbolj zanimive vsekakor sodi 
ogled IMV v Novem mestu, 
kjer nam je predsednik sindi
kata podjetja opisal dejavnost 
sindikalne organizacije. Ome
nil bi tudi zaključek tečaja, 
ki smo ga organizirali sluša
telji sami in nanj povabili 
Ladka Korošca, Sonjo Hoče
var in pianistko Mileno Tro
stovo. Dan pred osmim kon
gresom ZSS nas je obiskal 
Mitja Ribičič, predsednik RK 
SZDL in nam govoril o zu
nanji politiki in o svojih po
slanstvih v tujini.

MILOŠ DJUKIČ

FRANC ČEBULAR
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DIPLOMIRANI INŽENIR CIRIL MRAK — TOZD STAVBENO MIZARSTVO:

TEŽKO JE SLEDITI DINAMIKI GRADBIŠČ
Prevelike obremenitve nove tovarne — Premajhno število proizvodnih delavcev — Dve obdobji v zasedenosti kapacitet

Koledarsko leto se končuje in zopet je pred nami bilanca dela v tekočem letu 
in plani za prihodnje leto. Standardnim parametrom, na podlagi katerih zasleduje
mo uspešnost poslovanja podjetja in napredek z vsakim novim letom, bomo dodali 
še rezultate leta 1974. Podatkov sedaj še nimamo urejenih, niti ne na razpolago, ven
dar nanj ne moremo v glavnem več vplivati glede na razpoložljivi čas, ampak sa
mo še čakamo matematske obdelave s pomočjo katere bomo dobili dovolj nazorno 
prikazane rezultate našega dela v enoletnem obdobju. Kljub temu pa določene po
datke lahko prognoziramo na podlagi dosedanjega poslovanja in zakonitosti na tem 
področju.

Pogled v skladišče oken

Rezultate poslovanja na
še TOZD lahko ocenjujemo 
kot uspešne, kljub temu, 
da določenih zahtev, ki so 
bile pred nas postavljene, 
nismo realizirali. Glavno 
odstopanje od postavljenih 
zahtev je vsekakor nedose
ganje letnega plana in slab
ših finančnih rezultatov, ki 
rezultirajo iz tega naslova. 
Režija se zaradi manjše 
proizvodnje od predvidene 
bistveno ne zmanjšuje in 
zato tudi najbolj vreže v 
finančni obračun. Analiza 
vzrokov nedoseganja plani
ranega obsega proizvodnje 
nam daje določeno sliko iz 
katere lahko zaključimo 
naslednje:

— od nove tovarne, v ka
teri obratujemo leto in pol 
smo postavili na nivoju 
podjetja velike zahteve v 
pogledu hitrosti pokrivanja 
obveznosti. Drugače rečeno, 
predno se je tovarna po
stavila na noge, smo jo z 
obremenitvami zadušili.

— Določene pogoje za us
pešno obratovanje smo v 
fazi izgradnje realizirali,

Podal bi nekaj misli in 
oziroma krajše obdobje.

Osnovna dejavnost, ki jo 
ima naša TOZD je sezon
skega značaja in nam je v 
zimskem času že večkrat 
delala preglavice. Nagiba 
se bolj h gradbeništvu kot 
k lesni industriji in ima v 
okviru podjetja svoje zna
čilnosti. Zato se spoprije
mamo z različnimi proble
mi, ker naša proizvodnja 
stagnira oz. se koncentrira 
v različnih letnih obdobjih, 
a delovna sila je preko 
vsega leta, razen manjših 
odstopanj, konstantna. Te 
težave nam povzročajo, da 
nam v obdobju zgostitve 
naročil delovne sile pri
manjkuje, izven sezonske
ga časa pa delavci niso pol
no zaposleni. V preteklo
sti smo te probleme, pred
vsem pomanjkanja naročil 
v zimskem času, različno 
reševali. Nekaj let zapore
doma smo ga premostili z 
gradnjo vikend hišic oz. 
naselij. To pa nam ni pri
neslo trajne rešitve. Pristo
pilo se je k iskanju novih

določene pogoje s področ
ja tehnologije in organiza
cije pa predpostavili. Ta 
dva pogoja, s posebnim 
poudarkom na preveč ide
alizirani organizaciji proiz
vodnje na podlagi zamišlje
nega proizvodnega progra
ma v primerjavi z dejan
skim proizvodnim progra
mom in dejansko doseženo 
stopnjo organizacije, pa 
sta prispevala k slabšim 
rezultatom od predvidenih.

— Tretji moment, ki bi 
ga iz analize tudi lahko iz
luščili, pa je premajhna 
prizadevnost neposrednih 
proizvodnih delavcev, kate
re bi pa lahko obremenili 
v skupnih vzrokih z 20 do 
največ 25%. Glavnina od
govornosti je vsekakor v 
premalo racionalni organi
zaciji proizvodnje, ki pa je 
v rokah režijskega kadra 
TOZD in DSSS v soraz
merni udeležbi.

— Premajhno število pro
izvodnih delavcev glede na 
razpoložljivo kapaciteto 
proizvodnje je tudi imelo

proizvodov, ki naj bi za
polnili to vrzel. Misel o iz
delavi lepljenih nosilcev, ki 
so bili v tem času preko 
naših meja že precej časa 
v proizvodnji in rabi, ni 
bila zgrešena. Kljub težke
mu, sprva primitivnemu 
začetku izdelovanja in pe
simističnemu gledanju ne
katerih delavcev, se izde
lek lepo uveljavlja na do
mačem tržišču. In prav to 
je vzrok, da se je pristo
pilo k opremljenosti.

V letošnjem letu so bile 
nabavljene lepilne naprave, 
skobeljni stroj in izvršeno 
odsesavanje iz delavnice. 
S tem so dani pogoji za 
povečanje proizvodnje in 
hkrati lažje in boljše de
lovne razmere. Ce ne bi iz
vršili teh investicijskih vla
ganj pravočasno, bi ne bi
li več kos potrebam trži
šča. Naročila, ki jih že 
imamo, zaposlujejo tovrst
ne zmogljivosti do konca 
aprila. To je za začetek 
leta dokaj ugodno, saj ugo-

svojo vlogo. Pri tem se za
vedamo, da se ta proble
matika ne pojavlja samo 
v naši TOZD, čeprav je 
bolj občutimo od drugiii 
sorodnih podjetij glede na 
našo lokacijo, ampak je 
podoben položaj v vsej 
Sloveniji. Iz tega lahko za
ključimo, da nas mehani
zacija proizvodnega proce
sa in boljša organizacija 
dela bolj uspešno rešujeta 
kot večanje števila zaposle
nih.

V pogledu zasedenosti 
kapacitet smo imeli v letu 
1974 dve obdobji. Zimsko 
obdobje je bilo za nas 
manj konjunkturno in je 
vsekakor vplivalo na poslo
vanje TOZD. Potem pa 
smo bili praktično zasede
ni do grla in smo do začet
ka zime komaj sledili zah
tevam gradbenih podjetij, 
ki so hotela zaključiti ob
jekte in omogočiti števil
nim družinam vselitev v 
stanovanja v letu 1974 ali 
pa takoj na začetku na
slednjega leta.

tavljamo, da bo prav ta iz
delek uspešno dopolnjeval 
klasično proizvodnjo.

Ocenjevanje uspešnosti 
poslovanja kaže zelo ugod
ne rezultate. Plan, ki je bil 
visok bomo dosegli in ce
lo presegli. Vzporedno za
vidljiv bo tudi finančni re
zultat. Razveseljivo je dej
stvo, da nam je ravno fi
nalna proizvodnja dala pre
cejšen ostanek dohodka. 
Pri tem pa ne smemo po
zabiti na primarno proiz
vodnjo, ki ima tudi lep us
peh. Kljub temu, da pred
stavlja dobršen del njene 
dejavnosti osnovo za final
no proizvodnjo, je dosegla 
precej dobička.
• Da bi izboljšali delovne
• pogoje in produktivnost
• bi morali opraviti še več
• investicijskih posegov.
• Eden od teh je ureditev
• transportnih naprav za
• izdelavo lepljenih nosil-
• cev. Smatram, da je de-

Z velikimi napori in pri
zadevnostjo posebno pro
izvodnih delavcev tudi v 
nadurnem delu smo uspeli 
spremljati dinamiko grad
bišč. Mnogo objektov bo v 
letu 1974 končanih, med-

• javnost naše TOZD za
• podjetje toliko intere-
• santna, naj si bo gleda-
• no z vidika naročil ali
• vidika ekonomičnosti, da
• je za njen razvoj vredno
• več vlagati.

Kadrovski problemi, ki 
nas tarejo že več let, so 
tako pereči, gledano po 
številu in po kvalifikacijah, 
da velikokrat s težavami 
opravimo prevzeta dela. Ta 
problem ni prisoten samo 
v naši TOZD, karakteristi
čen je tudi v drugih in 
smatram, da ga je potreb
no reševati kompleksno.

Omenil sem že, da lah
ko pričakujemo dober fi
nančni rezultat, ni pa ome
njeno iz kakšnih činiteijev 
naj bi izviral. Eden od teh 
je tudi človek — delavec 
in njegova zavzetost, kate
ra naj se v prihodnjem 
letu še močneje odraža pri 
vsakem posamezniku pri 
izpolnjevanju svojih delov
nih dolžnosti. Le tako bo
mo tudi naslednje leto la
hko dosegli take in celo 
boljše rezultate.

tem, ko bo delo na nedo
končanih objektih preko 
zime več ali manj preki
njeno.

Proizvodnja v tovarni bo 
tekla naprej in si bomo 
ustvarili določeno zalogo 
za poznane objekte, si na
brali dovolj moči, da bo
mo takoj po otoplitvi v 
drugačnem položaju, kot 
smo bili jeseni do naših 
kupcev, gradbenih podjetij 
oziroma posrednikov.

Glede na že poznana na
ročila lahko rečemo, da 
bomo morali že takoj na 
začetku prihodnjega leta 
napeti vse sile za realizaci
jo komercialnih naročil in 
plana za leto 1975 v okvi
ru podjetja »HOJA«, oz. do
seganje ciljev, ki jih pred 
nas postavlja družba.

s Kaj bi želeli delavci
• TOZD Stavbeno mizarst-
• vo vsem kupcem oz. u-
• porabnikom naših izdel-
• kov? Vsekakor bo za nas
• največje priznanje, če
• bodo vsi kupci zadovolj-
• ni s kvaliteto in dobav-
• nimi roki naših oken,
• stanovalci pa, da bodo z
• zadovoljstvom gledali v
• svet ali iz lastniškega ali
• družbenega stanovanja.

Dovolite mi, da na kon
cu vsem zaposlenim TOZD 
Stavbeno mizarstvo, vsem 
ostalim zaposlenim podjet
ja Hoja in našim poslov
nim partnerjem zahvalim 
za uspešno sodelovanje v 
letu 1974 ter vsem skupaj 
zaželim obilo osebne sreče 
in poslovnega uspeha v 
prihodnjem letu.

IVAN KURENT — TOZD TESARSTVO:

SPODBUDNA INVESTICIJSKA VLAGANJA
Razveseljivo je dejstvo, da nam je ravno finalna proizvodnja dala precejšen ostanek dohodka 

spoznanj o naši TOZD, ki so značilne za letošnje leto
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INŽENIR PETER GUTNIK, TOZD VELOX:

Pomanjkanje delovne sile
Poleti je proizvodnja zabredla v precejšnje težave

Velox kot tovarna specialnih gradbenih plošč je letos 
stopila v četrto leto obratovanja. Tako kot v prejšnjih 
letih so se tudi letos pokazale določene specifičnosti tako 
v proizvodnji kot tudi v prodaji velox plošč. Ker je pro
daja plošč neposredno vezana na samo gradbeno proiz
vodnjo se je to poznalo na samih skladiščih, katera so 
bila na začetku letošnjega leta polna. Proizvodnja v zim
skem. obdobju 1973/74 bistveno ni bila okrnjena, zaradi 
tega so bile zaloge še toliko večje. Spomladi se prične 
gradnja na gradbiščih, s tem pa so se tudi skladiščne 
površine začele prazniti. Med samim praznjenjem skla
dišč je bilo potrebno budno paziti in prilagajati proiz
vodnjo potrebam na tržišču. Te prilagoditve so se po
sebno izkazale v samih dimenzijah debelinskih razredov.

V precejšnje težave pa je 
proizvodnja zabredla v le
tošnjem poletju, ko bi si
cer morala tovarna čim
bolj tekoče obratovati. Za
čelo se je pri pomanjkanju 
osnovnega materiala, ce
menta in kalcijevega klori
da, ker kljub pogodbi do
bavitelj potrebnih količin 
ni dobavil. Da bi bila ne
sreča še večja je prišlo v 
mesecu juliju in avgustu 
do večjih mehanskih okvar 
na strojih, tako da v višku 
prodaje velox plošč tovar
na ni obratovala 15 do 20 
dni. To zaostajanje v pro
izvodnji se je bistveno po
znalo pri zadnjem večjem 
navalu kupcev v mesecu 
septembru, ko so se zalo
ge nekaterih debelin plošč 
zmanjšale pod minimalno 
mejo. S prihodom v jesen- 
sko-zimsko obdobje se 
tovarna zopet srečuje z 
vsakoletnimi težavami, kot 
so dež, sneg in mraz, ki 
neposredno vplivajo na

sam tehnološki proizvodni 
proces. Proizvodnja skozi 
vse leto pa je bila obreme 
njena s stalnim konstant 
nim primanjkljajem nekva 
lificirane in tudi kvalifici
rane delovne sile.

V zadnjih mesecih letoš
njega leta se pozna stagna
cija prodaje, kar se sma
tra tudi za zaključek grad
bene sezone. Z zadnjim 
manjšim remontom na 
enem samem stroju se je 
proizvodnja zopet dvignila 
na realne meje. Težave, ka
tere je imel obrat v zad
njih petih mesecih kažejo 
k temeljitemu pristopu od
pravljanja tehnološko-teh- 
ničnih, organizacijskih in 
kadrovskih problemov.

V prihodnjem poslovnem 
letu 1975 bi tovarna Velox 
z dopolnitvijo kadrov in 
temeljitim generalnim re
montom strojne opreme 
startala z boljšo osnovo 
in na koncu leta dosegla 
zadovoljiv uspeh.

JERNEJ NARTNIK — TOZD »POHIŠTVO« POLHOV GRADEC:

HITRA RAST PROIZVODNJE POHIŠTVA
Nova sodobna proizvodna hala, ki ima 1800 kvadratnih metrov prostora
Še preden se izteče poslovno leto, se že oziramo na 

prehojeno pot problemov, uspehov in neuspehov, ki so 
se pojavili pri samem tekočem delu in bodo bistveno 
vplivali na naš končni rezultat, istočasno pa že nakazu
jemo smernice našemu bodočemu delu. Kljub temu, da 
še nimamo dokončnih pokazateljev dela v letu 1974, lah
ko pričakujemo, da bo leto kljub določenim problemom 
v finančnem pogledu uspešno zaključeno, kar je v ve
liki meri pripisati prizadevnosti celotnega kolektiva.

Glavne naloge, katere si 
je TOZD zadala v letu 1974 
so bile:

— Organizacija proizvod
nje, ki naj bi zagotovila re
alizacijo letnega plana v 
vrednosti, ki znatno prese
ga vse dosedanje rezultate. 
Sprejeta obveznost bo v 
celoti izvršena, pa celo pre
sežena.

— Ustvariti akumulacijo 
— dobiček in amortizacijo 
v višini, ki naj bi upravi-

DIPLOMIRANI INŽENIR CIRIL ŽIVIC — TOZD ŽAGA ŠKOFLJICA:

ZMOGLJIVOSTI SO VELIKO VEČJE
______ Letošnji poslovni uspeh je več kot uspešen — Premalo hlodovine

Leto je kmalu naokoli in potrebno je narediti rekapitulacijo dela in uspehov za 
minulo poslovno leto. Pred nami se pojavijo številke, ki naj bi bile pokazatelj na
šega gospodarjenja. Največkrat preveč enostransko subjektivno ocenjujemo gospo
darjenje tako delovne organizacije kot TOZD. Vodilo so nam le številke, ki pa v 
svoji vsebini nosijo vse spremljajoče faktorje, ki bistveno vplivajo na sam uspeh 
poslovanja. Naša naloga je, da jih vsebinsko pravilno ovrednotimo in temu primer
no ukrepamo. Istočasno pa nam dajo smernice za boljše gospodarjenje v naslednjem 
letu. Predvsem naj pri analizi uspeha imamo v mislih dvoje, in sicer:

Nujno moramo ločiti kaj 
je produkt dela in kaj ne
normalne razmere na trži
šču. Ce tega ne upošteva
mo, se kaj lahko zgodi, da 
nepravilno planiramo, da 
nas optimalni tržni pogoji 
uspavajo in nujna posledi
ca je, da je naslednje le
to manj uspešno kot smo 
po vseh pokazateljih pred
videvali.

Letošnji poslovni uspeh TOZD 
Žage Škofljica lahko ocenimo več 
kot uspešno. S svojim delom in 
delovno disciplino smo dokazali, 
da smo zrel kolektiv, ki je ob 
normalnih pogojih zmožen dose
či še več. Uspeh bi bil lahko še 
večji, če bi imeli dovolj hlodo
vine skozi vse leto. Naše kapa
citete so žal zasedene samo 80 %• 
Posledica tega je, da se stroški 
pri kubaturi večajo. V našem 
gozdno gospodarskem območju si 
je izredno težko zagotoviti zadost
no količino hlodovine, saj so ka
pacitete še ostalih žagarskih ob
ratov tako velike, da napadla hlo
dovina le delno pokriva potrebe

žagarskih obratov. Ves manjko do 
minimalne potrebne količine s ka
tero še pozitivno gospodarimo, je 
treba nabaviti izven našega ob
močja. Ta hlodovina pa je skupaj 
s prevoznimi stroški mnogo draž
ja. Mislim, da je prišel čas. ko 
se moramo z gozdarji še temelji
tejše pogovoriti o skupnih proble
mih in skupnih interesih na na
šem območju. Velik problem je 
pomanjkanje delovne sile in ve
lika fluktuacija s katero se sre
čujejo vse TOZD na ljubljanskem 
območju in ki vkliva na kvalite
to dela. Fluktuacija na žagarskih 
obratih ni toliko pogojena z oseb
nimi dohodki kot s težkimi de
lovnimi pogoji.
• Kaj pričakuiemo v lebi
• 1975 je težko predvideti.
• Uspeh žagarskega obrata
• ni odvisen samo od na-
• šega prizadevanja, am- 
® pak tudi od preskrbe s
• surovino. Mislim, da
• smo z lupilnim strojem
• za lupljenje hlodov, na-
• pravili korak naprej in
• si zagotovili kontinuiran

• dotok hlodovine (pred-
• vsem iglavcev) skozi vse
• leto ter hkrati zainteresi-
• rali vse gozdne posestni-
• ke, saj bodo lahko hlo-
• dovino v lubju vozili na
• žago skozi vse leto. Isto-
• časno pa bomo zagoto-
• vili TOZD Velox večjo
• količino kvalitetne suro-
• vine.

Nujno je, da takoj pri
stopimo k izdelavi plana 
varčevanja v vseh TOZD, 
saj bi lahko z varčevanjem 
prihranili mnogo prepo
trebnih sredstev. Velika že
lja delavcev je, da se v 
letu 1975 asfaltira dvorišče 
in postavi lopa za prevze
manje, da delavci pri de
lu ne bodo izpostavljeni 
vsem vremenskim neprili- 
kam. Upam, da bo ta 
skromna želja uresničena.

čila našo nadaljnjo izgrad
njo. Predvideni znesek bo 
znatno presežen, kar je pri
pisati izredni konjunkturi 
na tržišču žaganega lesa.

— Najvažnejše za TOZD 
je končni pristop k izgrad
nji nove tovarne pohištva 
v okviru sprejetega razvoj
nega programa podjetja. V 
začetni fazi je napravljena 
nova sodobna proizvodna 
hala, ki ima 1.800 mr- de
lovnega prostora, kar je 
več kot imajo vsi doseda
nji objekti — provizoriji, 
ki jih koristi mizama.

— Kot zadnja, zato pa 
nič manj važna in odgovor
na naloga je uvajanje novo
sti v našem samoupravnem 
sistemu. Rezultati tega dela 
se že kažejo, ne smemo pa 
prezreti, da nas ravno na 
tem področju čakajo še od
govorne naloge.

Posebna značilnost za 
TOZD je izredno dinamična 
rast proizvodnje pohištva, 
kar na eni strani potrjuje 
pravilno orientacijo same
ga proizvodnega programa

na ploskovno pohištvo, po 
drugi strani pa je tudi re
zultat smotrnega vlaganja 
znatnih finančnih sredstev 
v nove sodobne stroje in 
opremo, ki bistveno menja
jo sam tehnološki posto
pek v tem, da razmeroma 
hitro prehajamo iz pretež
no ročne na pretežno stroj
no obdelavo elementov. Bi
stveno se je menjala tudi 
struktura proizvodov v ko
rist opreme, ki je po kva
liteti konkurenčna proizva
jalcem z večletno tradicijo. 
To še posebno dokazuje 
pohištvo A-B-C sistema, ter 
hotelski in drugi objekti 
doma in v tujini, ki jih je 
TOZD že opremila oziroma 
jih še bo na podlagi že 
sklenjenih pogodb za celot
no zmogljivost v letu 1975.
• želimo si, da bi se raz-
• voj TOZD nemoteno na-
• daljeval v okviru razvoj-
• nega programa podjetja,
• da bi sleherni član ko-
• lektiva postal samoup-
• ravljalec v pravem po-
• menu besede, zavedajoč
• se kolektivne odgovorno-
• sti, kajti le tako bomo
• uspešno premostili nalo-
• ge, ki nas čakajo.

Med člani kolektiva naj 
bi vladali pravi tovariški 
odnosi, kar je predpogoj 
dobrega počutja in uspeš
nega dela posameznika in 
celotne TOZD.
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NAŠE TOZD O USPEHIH IN TEŽAVAH V LETU 1 974 IN O NAČRTIH ZA V BODOČE

INŽENIR DAMJAN VIDOVIČ — TOZD »GALANTERIJA« PODPEČ:

Veliko novih dragocenih pridobitev
Razširitev lakirnice v stare izpraznjene prostore — Izboljšana tehnologija in delovni pogoji — Z novimi stroji tudi nekaj tehnoloških 
________________________________________sprememb — Dvig cen na domačem in tujem tržišču

Nekako nam je že prešlo v navado, da se oh koncu leta ozremo nazaj na leto, 
ki se nam izteka, kaj smo v njem naredili, v čem uspeli, pa tudi s kakšnimi pro
blemi smo se ukvarjali.

Prav tako je prav, da se ozremo tudi na drugo stran, to je na leto, ki je pred 
nami, kaj nam le to obeta.

če se površno ozremo na 
leto, ki se izteka, dobimo 
vtis, kot da v njem ni bilo 
narejenega nič posebnega 
in da je praktično minilo 
brez večjih problemov. Ko 
pa se malo bolj poglobimo, 
spoznamo, da temu le ni 
bilo tako in da je bilo v 
tem letu narejenega kar 
precej in je bilo rešenih 
več perečih problemov.

Največji problem, ki ga 
trenutno rešujemo v Pod
peči, je rekonstrukcija na
še lakirnice. Res je, da ne 
teče vse tako kot je bilo 
predvideno, toda narejene
ga je bilo kljub temu kar 
precej. Da pa smo sploh 
lahko začeli z reševanjem

problema lakirnice, smo 
morali predhodno adapti
rati staro skladišče gotovih 
izdelkov in v tako preure
jene prostore preseliti 
montažni oddelek in ekspe- 
dit. V stare izpraznjene 
prostore montaže in eks- 
pedita pa smo razširili la
kirnico ter v njej izbolj
šali tehnologijo in delovne 
pogoje v taki meri, da kli
ma praktično že ustreza 
predpisani, poleg tega pa 
so se povečale tudi njene 
zmogljivosti. Vse to pa je 
bil tudi glavni namen prve 
faze preureditve lakirnice.

Dokaj uspešno in eno
stavno smo rešili tudi več
letni problem odvažanja

odpadkov iz razžagovalnice 
in strojnega oddelka Le-te 
smo doslej odlagali v sta
ro drvarnico. To delo je 
bilo zelo neprijetno in tež
ko, posebno v deževnem 
vremenu in pozimi, ko je 
bilo potrebno del poti op
raviti na prostem po zelo 
slabi asfaltirani stezi, na 
kateri so se nabirali od
padki, blato in voda, po
zimi pa še sneg in led. 
Zdaj transport odpadkov v 
celoti poteka v zaprtih pro
storih, ki so pozimi tudi 
ogrevani, odpadke pa od
lagamo v večje zaboje, ka
tere potem viličar nalaga 
na vozove. Prostor za te 
zaboje smo namreč prido

bili v temperirmci, ki je 
locirana med razžagovalni- 
co in strojnim oddelkom.

Tudi tako nujno potre
ben prehod med lakirnico 
in montažo je v glavnem 
končan. Glavna naloga te
ga prehoda je preprečevati 
v zimskem času vdor hlad
nega zraka v delovne pro
store ter s tem nastajanje 
prepihov in neugodnih de
lovnih pogojev.

Poleg navedenega pa je 
bilo narejenih, ali pa so še 
v teku, nekaj tehnoloških 
sprememb v proizvodnji s 
postavitvijo novih strojev 
oziroma naprav kot so: 
dvižna miza »Trepel« in ni
halna krožna žaga »Wad- 
kin« v razžagovalnici, stroj 
za izdelavo vezi na mozni- 
ke firme »Knoevenagei« in 
hamsel za izdelavo oblike 
pri obešalniku 169 (stroj 
je bil predelan v domači 
mehanični delavnici) v

VINCENC PEČEK — TOZD 2 A G A ROB NA DOLENJSKEM:

Koristne pobude delavcev
Nove pridobitve Dobro izkoriščen viličar — V pričakovanju novih strojev

Prav je, da se delovnih uspehov spomnimo na koncu leta in jih zapišemo ker 
se na uspesno napravljeno novost privadimo in jo jemljemo kot umevno nujnost 
pn čemer pozabljamo na napor in prizadevanje, ki je bilo potrebno za uresničitev. 
Pn nekaterih novostih in izboljšavah je samoupravljavsko prizadevanje posamezni
kov očitno. Tako smo na predlog Jožeta Ruparja, delavca na hlodišču, zgradili novo 
cesto na hlodiscu. S to cesto smo povečali razkladalni prostor in dobili večjo mož
nost za manipulacijo oziroma sortiranje hlodovine. Poleg tega smo splanirali še ve
lik del doslej slabo izkoriščenega zemljišča za namestitev dodatnih sortirnih leg Ker 
je pri nas za težja vozila mehak teren, smo vsako leto, kot tudi letos, nasipali in 
utrjevah skladiščne prostore za žagan les, ali pa jih zgradili čisto na novo pri 
čemer je nujna predhodna podlaga za močvirnato zemljišče ter dodatna dela za od- 
vodnjavanje. .Se posebno skrb in natančnost pa smo morali posvetiti voznim po
tem za viličarja, ce smo hoteli delati z njim kolikor toliko nemoteno ker je niesro- 
va konstrukcija prirejena le za gladka in trda tla.

Bilo je veliko in preveč 
dela, iznajdljivosti in stro
škov, da smo lahko uspo
sobili delo z viličarjem, 
kar niso zmogli drugje. To 
pa še ni vse kar smo iztis
nili iz zmogljivosti tega vi
ličarja. Preuredili smo ga v 
nakladalec-prekucnik za 
kratke odpadke, ki smo 
jih doslej odmetavali v ve
like kupe in jih potem roč
no nakladali. Sedaj gredo 
ti odpadki od čelilne in ro- 
bilne žage naravnost v ve
like zaboje in z viličarjem 
na kamion. Prav tako je s 
stranskim materialom, 
krajniki in žaganjem, ki ga 
z letošnjim letom dalje 
stiskamo v posebnih na
pravah in povezujemo s ci- 
klop trakom. Tako priprav
ljene pakete pa nato z vi
ličarjem nakladamo in od
premi jamo na kamione. 
Vse to smo doslej naklada
li ročno in zato imeli ok

rog žagalnice velike kupe 
trohnečih in razmetanih 
odpadkov. Za odpremo ža- 
manja, je dal predlog pre
ureditve delavec Franc Str
le.

V preteklem letu smo tu
di sodobno preuredili pi
sarniške prostore, pravkar 
pa preurejamo žagalnico v 
lepo proizvodno halo, ki 
bo ustrezala vsem zahte
vam novejšega časa. Že 
pred tem smo celotno stre
ho tudi prekrili.

Morali bi naštevati še: 
obnovitev skoraj vsega 
poljskega tira, napeljava 
dodatne zunanje razsvetlja
ve, zgraditev rampe za na
kladanje žaganega lesa, za
menjava vseh cevi odseso- 
valnih naprav z novimi, ob
novitev odlagalnih kotal
nih leg na skladišču žaga
nega lesa.

Vsa našteta dela smo o-

pravili sami brez zunanjih 
sodelavcev, razen tehnič
nih, kovinskih ali električ
nih, ki nam jih je omogo
čil ali opravil razvojni sek
tor Hoje oz. vzdrževalna 
služba.

•Ustvarjalni želji naših de-
• lovnih ljudi pa s tem še
• ni zadoščeno. Za oprav-
• Ijanje naše dejavnosti v
• bodoče, bomo morali mi-
• šiiti na velike zahteve,
• ki jih bo terjal od nas
• sodobnejši čas dela. če
• je bila preureditev pro-
• štorov prva etapa, bo
• morala biti druga, naba-
• va strojev, kot so: lupil-
• ni stroj za hlodovino,
• dvostranski robilnik in
• nov viličar.

Ob koncu se zahvaljujem 
vsem sodelavcem za požrt
vovalno dosego letošnjih 
uspehov z željo za nadalj
njimi ustvarjalnimi dosež
ki, vse v cilju zadovoljstva 
naših samoupravljavcev.

strojnem oddelku, polirni 
boben za spone in tip 720 
(narejen v domači meha
nični delavnici) v montaž
nem oddelku, stroj za spa- 
janje-varjenje tračnih žag 
znamke »Ideal« v brusilni- 
ci itd.

Namen vseh zgoraj nave
denih del je bil racionaliza
cija proizvodnje in izbolj
šanje delovnih pogojev za
poslenih.

Pri vsem tem pa nikakor 
ne smemo pozabiti na ve
lik uspeh komercialnega 
oddelka, ki je uspel v letu 
1974 dvigniti cene na tu
jem trgu za ca. 50%, pri 
nekaterih kupcih pa celo za 
100 %, kar je vsekakor iz
jemen podvig. Podobni dvi
gi cen so bili doseženi tudi 
na domačem trgu.
• Vse to in pa močno pri-
• zadevanje zaposlenih v
• naši TOZD je rodilo us-
• peh, kakršnega beleži v
• letu 1974 naša temeljna
• org. Vzporedno z uspe-
• hom pa raste tudi volja
• do dela in samozavest
• kolektiva, ki se je prak-
• tično do sedaj boril s
• slabimi finančnimi re-
• zultati in so ga le
• vztrajnost zaposlenih in
• pa hudi napori odgovor-
• nih na DSSS postavili
• na normalno pot poslo-
• vanja.

To pa nas seveda ne sme 
zavesti tako, da bi brez
skrbno pričakovali leto 
1975. Zavedati se moramo, 
da nas v tem letu čaka po
leg proizvodnje, veliko de
la tudi na drugih področ
jih, da bomo morali vsi 
bolj paziti na kvaliteto svo
jega dela, stremeti za čim 
boljšim izkoriščanjem lesa 
in ostalih materialov, čim 
bolje izkoriščati svoj de
lovni čas in vzdrževati 
strojno opremo in naprave, 
s katerimi delamo ali pa 
smo zanje zadolženi, skrat
ka, zmanjševati moramo 
stroške povsod, kjer se to 
le da.

To nam naj bo naše vo
dilo za leto 1975!

Žaga Rob na Dolenjskem
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USPEHI HOJE V PRETEKLEM LETU IN IZ G L E D I ZA LETO 1975

Planirana realizacija presežena okoli 15 odstotkov
Naš dolgoročni program razvoja bo moral nujno, pred sestavo letnega plana za leto 1975 doživeti popravke in uskladiti ga bo treba z 
novo nastalim splošno političnim in gospodarskim ter našim lastnim finančnim položajem — Dinamika investicij se bo morala pri

lagoditi našim potrebam in možnostim — Dvigali so se sicer tudi osebni dohodki, a še ne moremo biti zadovoljni

Leto se je izteklo in prav je, da spregovorimo o doseženih rezultatih. Ni nam šlo vse gladko, a ven
dar se ne smemo pritoževati. Glede na dane proizvodne kapacitete, tržne možnosti in s tem, da upošte
vamo kadrovske spremembe v vodstvu podjetja in vse ostale pogoje proizvodnje in trga, smo preteklo 
leto še kar zadovoljivo zaključili. Ne razpolagamo še z vsemi podatki, ki so nujni za povsem točno oceno 
gospodarjenja, vendar že ti, ki so nam na razpolago kažejo, da smo boljše delali, več izdelali, prodali 
ter več iztržili kot v letu 1973. Tudi dobiček, ki je za zdaj le ocenjen za zadnja dva meseca v tem letu, 
je v primerjali z lanskim precej večji. Lanski je bil 4,77 milijona din, medtem ko predvidevamo, da bo 
letošnji 12 milijonov din, t.j. seveda povečanje kar za 250%. Cenimo, da bo dobiček še večji, ker smo 
ga zapisali z rezervo, v kar nas sili še neizvršen izvoz pohištva v Libijo. Tudi ocenjena celotna letošnja 
realizacija 170 milijonov din je približno za 2,1 milijona din višja od lanske, kar znese 39 % več od lanske.

Ugotovimo lahko, da bo planira
na realizacija presežena za okoli 
15 % tako, da bomo imeli okoli 
140 milijonov din realizacije na 
domačem trgu in za približno 30 
milijonov din izvoza. Ustvarili 
smo tudi 5,54 milijona amortiza
cije.

Dvigali so se tudi osebni dohod
ki, toda ne moremo biti še zado
voljni, saj so stroški in cene us
peli vedno uhajati pred našimi 
prejemki. V letu 1973 smo imeli 
poprečni mesečni osebni dohodek 
2.045 din, v letu 1974 (za obdobje 
devet mesecev) 2.340 din; do kon
ca tega leta je v poprečju dose
ženo 2.500 din, tako da bo dvig 
osebnih dohodkov v primerjavi s 
poprečjem leta 1978 18%, Z no
vim pravilnikom je ponovno pred
videno poprečno povišanje OD za 
20 % tako, da bi bilo poprečje 
osebnega dohodka v letu 1975 
2.900 din mesečno, z dodatki na 
stalnost in delovno dobo celo 
28%.

Vse naštete podatke velja jema
ti s pridržkom saj jih huda in
flacija, ki se letos giblje nad 
25%, močno zmaliči.

• USPEŠNOST TOZD MOČNO 
VEZANA NA DEJAVNOSTI

• Oglejmo si tudi, kako so poslo-
• vale naše TOZD. Ugotovimo la-
• hko, da je vrstni red uspešno-
• sti TOZD močno vezan na de-
• javnosti in sicer so imele pred-
• nost tiste TOZD, ki imajo pri-
• marno predelavo lesa — žage.
• Sledijo TOZD, ki imajo kombi-
• nirane dejavnosti, torej tiste, ki 

se ukvarjajo z žagarijo in fina- 
lo. Naslabše so se odrezale tiste, 
ki imajo čisto finalno proizvod
njo. Tako je bilo že pred leti, 
saj je bilo povpraševanje po su
rovinah in polizdelkih večje kot 
po finalnih izdelkih.
• TOZD stavbno mizarstvo in 

TOZD velox sta se med finalisti 
slabše odrezala v preteklem letu. 
Nad tem se je vredno zamisliti in 
ugotoviti, da temu niso krive sa
mo tržne razmere, ampak tudi ob
jektivni in subjektivni razlogi, ki 
izvirajo iz organizacijskih težav 
skupnih služb in posamezne TOZD, 
kjer moramo delovno disciplino 
upoštevati kot važen element, ki 
je mnogo prispeval k takemu sta
nju. Najvažnejša od vseh negativ
nih postavk je bilo trajno, celo
letno pomanjkanje delovne sile, 
saj bi morali takoj v stavbnem 
mizarstvu zaposliti 35 do 40 do
datnih proizvodnih delavcev. Dru
gi, nič manj pomemben činitelj je 
preskrba z lesom. Postati bo mo
ralo pravilo, da se bo stavbno mi
zarstvo skoraj v celoti preskrbo
valo z lesom iz domačih žag. So 
še drugi razlogi, ki jih ne gre na

števati, ker to ni v tem sestavku Ugotovimo lahko, da je celotni 
naš namen. Posebna skrb bo po- dohodek pri OZD Hoja v primer- 
svečena tem problemom v prihod- javi z letom 1973 rastel počasne- 
nje, ker je rešitev in ukrepanje je (indeks 139 %), kot pri povpreč- 
nujno.

• TOZD velox prav tako pri
manjkuje delovne sile in bo tudi 
nujno potrebno izvršiti remont 
strojne opreme, kar je pri avtoma
tizirani proizvodnji najvažnejše.
Tudi surovine (žamanje) bo treba 
nujno dobavljati iz domačih žag.

Nedosežen fizičen obseg proiz
vodnje je, v glavnem pri obeh 
TOZD, botroval podpoprečnim re
zultatom v preteklem letu.

• TOZD — Podpeč je letos iz
jema med finalisti, saj je, zahva
ljujoč dobri organizaciji, delovni 
disciplini ter ob skupnih naporih 
tehnične in prodajne službe pod
jetja, dosegla pri 2/3 izvozu svo
jih izdelkov rekorden finančen re
zultat, kar zasluži posebno pohva
lo, zlasti če vemo kaj pomeni bi
ti konkurenčen na tujih tržiščih.

• TOZD — tesarstvo je poslo
vala zelo uspešno. Polna delovna 
zasedenost, trud celotnega kolek
tiva, vključno z organizatorji pro
izvodnje in pridobitev novih stro
jev, zlasti za lepljene nosilce, so 
omogočili tako ugoden rezultat.
Tudi žagarska dejavnost TOZD je 
bila uspešna.

• Naš drugi največji izvoznik, 
znotraj OZD HOJA, TOZD Polhov- 
gradec, je tudi uspešno zaključil 
poslovanje. Pohištvena dejavnost 
je v največji možni meri izkoristi
la svoje zmogljivosti, kar so omo
gočile dobro sklenjene pogodbe za 
izvoz pohištvene opreme za dve 
bolnici v Libijo ter napori celot
ne TOZD ob sodelovanju tehnične
ga sektorja podjetja. K rezultatu 
je prispeval tudi kolektiv žage, saj 
je pomagal premostiti kritično ob
dobje, ko se je pripravljala opre
ma za izvoz in ni bilo iztržkov 
pri pohištvu.

• Izjemno uspešni sta bili žagi 
TOZD Škofljica in TOZD Rob. K 
uspehu je prispevala naša nabav
no prodajna služba za les. Uspelo 
nam je nabaviti precej več hlo
dovine kot v letu 1973, tako da je 
bilo omogočeno fizično povečanje 
proizvodnje. Ob naporih članov 
kolektiva obeh TOZD in dobri or
ganizaciji dela ter ugodni tržni si
tuaciji izjemen rezultat ni slučaj.

• PESTILE SO NAS ŠTEVILNE 
TEŽAVE

Ogledali smo si na kratko po
slovanje in uspehe naših TOZD in 
OZD kot celoto in je prav, da 
primeramo naše uspehe s po
prečjem ostale slovenske lesne in
dustrije v letu 1974.

ju lesne industrije Slovenije, kjer 
je ta indeks 158 %. Ostanek do
hodka, glede na realizacijo je pri 
nas, v odstotkih izraženo, 195, 
med tem ko je pri poprečju slo
venske lesne industrije 161, torej 
je pri nas večji. Ostanek dohodka 
na zaposlenega je pri nas 11.000 
din, pri ostalih je v povprečku 
12.000 din, to se pravi, da je pri 
nas nekaj manjši. Naša akumu
lacija znaša 157%, poprečna aku
mulacija lesne industrije je 147 %. 
Osebni dohodki so v lesni indu-

(NADALJEVANJE NA 10. STRANI)

PROBLEMATIKA UVOZA

NEMIRNI TEČAJI
Imamo iste plačilne in dobavne pogoje za vse leto, pa kljub 

temu je ena pošiljka dražja kot prejšnja____________

Vključevanje podjetja v mednarodno trgovino vsekakor potrjuje 
rentabilnost podjetja. Tudi »HOJA« ima lasten uvozno-izvozni oddelek. 
Uspehe in delo izvoznega oddelka v dokajšnji meri poznamo. Upam, 
da ne bo narobe, če malo pobliže prikažemo še delo uvoznega oddelka.

»HOJA« proizvaja različne proizvode, ki po svoje narekujejo material, deloma doma
čega, deloma tujega. Ko se pojavi potreba po uvozu določenega blaga, je najprej potrebno 
poiskati najoptimalnejšo ponudbo. Sodelavci tehničnega sektorja so pristojni za proučitev 
tehničnih lastnosti in funkcionalnosti blaga. Sledi naročilo z odpoklicem blaga. Po drugi 
plati pa je Narodni banki potrebno prijaviti ta sklenjeni posel. Napravi se zaključek, ki 
pa vsebuje vse podatke v zvezi z blagom samim, z dobavo, dobaviteljem, šifro blaga po 
carinski tarifi, režim uvoza blaga ter virom deviznih sredstev. Posebno pozornost je po
trebno posvetiti šifri blaga po nomenklaturi carinske tarife Carino, kot vemo, moramo 
obvezno plačati, sicer blaga ne moremo prevzeti. Največ sporov je prav v zvezi z napač
nim razvrščanjem blaga v carinsko nomenklaturo, šifra opisuje tehnične lastnosti blaga, 
zato pa je toliko pomembno sodelovanje s tehničnim sektorjem. Zaključek torej vsebuje 
vse bistvene sestavine pogodbe in konkretno opiše posel, ki se izvaja. Vsi drugi doku
menti so napravljeni dalje na podlagi zaključka in se seveda morajo z njim točno uje
mati.

Naslednje poglavje v odvijanju posla je odpiranje akreditiva oziroma se izdaja po
slovni banki nalog za nakazilo v tujino. Plačila največ realiziramo preko Ljubljanske 
banke v Ljubljani. Skoraj v vseh primerih je dobava vezana na akreditiv, to pa seveda 
pomeni, da je treba blago plačati takoj (še preden ga imamo v posesti). Plačilo napravi 
vedno največ težav, kajti v splošni jugoslovanski nelikvidnosti je v danem momentu težko 
zbrati večji znesek našega denarja za nakup deviznih sredstev. Seveda, pri malih pošilj
kah (nadomestni deli) tega problema ni, zato pa pri velikih uvoznih pošiljkah (npr. 
okovje za hlačne spone, iverice, kljukice, okovje za pohištvo) povzroča večje skrbi. 
Nespoštovanje plačilnih pogojev pa seveda zelo negativno deluje na dobavitelja. Enkrat 
zamuditi plačilni rok, to že lahko pomeni izgubo renomeja in pri drugi dobavi je že 
težko doseči iste ali pa celo boljše plačilne kot tudi dobavne pogoje.

Kaj vse HOJA uvaža:
Oprema — stroj za rezanje in lepljenje furnirja (SAVI, KUPER), stroj za vdelavo 

okovja (HAFNER), čelilnik WACO, stroj za skoblanje nosilcev hiab Jonsereds, stroj za 
lupljenje hlodovine, viličar Volvo, dvižna miza, čelilnik Wadkin, stroj za varjenje žag 
(Ideal), idr.

Reprodukcijski material — okovje za hlačne spone, kljukice za obešalnike, kalcijev 
klorid, lepila, lake, barve, okovje za pohištvo, ročaje za pohištvo, exotično hlodovino, 
PVC folijo, iverice, itd. Poleg tega pa še vse rezervne dele za strojni park.

Treba je vedeti, da je blago uvrščeno v carinsko tarifo, vse kompletno blago pa je 
tako za izvoz kot uvoz razvrščeno v režime. (LB, GDK, RK, DK, D). Pretežni del našega 
uvoza spada v režima LB —prost uvoz in GDK — Globalno devizno kvoto. Viri plače
vanja — lastna devizna sredstva — retencija in pa devizna sredstva poslovnih bank. 
Ves svet je danes v inflacijskih težnjah. Ponekod manj, pri nas pa gotovo stopnja inflacije 
najbolj zmanjšuje kupno moč denarja. Prav to področje je posebno za uvoz najdelikat- 
nejše. Imamo iste plačilne in dobavne pogoje za vse leto, pa kljub temu je ena pošiljka 
dražja kot prejšnja. Vzrok je najti v drsnih tečajih drugih valut napram našemu dinarju. 
Za primer naj navedem gibanje tečaja nemške marke, po katerem smo v letošnjem 
letu plačevali okovje za hlačne spone nemški firmi »HOHAGE«. Cena za okovje je bila 
vse leto ista (190,00 DM — 1000 kom). Prvo pošiljko smo plačali po tečaju 584,37, 
zadnjo pa po tečaju 672,10. Procentualno to pomeni 15 % povečanje vrednosti nemške 
marke. Za povsem isto okovje smo plačali na začetku letošnjega leta 1,42 din za komad, 
koncem leta pa 1,67 dinarjev, to pomeni 0,25 din razlike pri komadu. Iz tega je razvidno, 
da je za nas že samo povečanje deviznega tečaja DM dovoljno povečanje nakupne cene. 
Poleg tega pa lahko z novim letom pričakujemo še porast cene pri dobavitelju. Lahko 
pričakujemo stanje, ko bomo primorani pustiti uvoz okovja za hlačne spone ali pa po-

tudi ne. 
večji problem.

Drugo pomembno vprašanje so roki uvoza blaga, ki so tudi precej pomembni. Vedeti 
je treba, da nas in tuje dobavitelje loči precejšnja oddaljenost. Kljub dobrim komuni
kacijam je na žalost dostikrat težko dobiti odgovore iz tujine. Prošnji za predračun sledi 
naročilo, dalje plačilo, odpoklic preko špediterja, spremljanje blaga na poti, carinski po
stopek, to seveda ni mogoče storiti v enem dnevu, ker gredo dokumenti v kontrolo NB 
Slovenije, LB in seveda carini. Veliko časa vzame prevoz in manupulacija z blagom. 
Zato naj ne bi bilo napačnega mnenja o oddelku, če se dobava tega ali onega blaga za
vleče. Krivda, ki naj bi jo oddelek doživljal ni in ne more biti v oddelku samem, tem
več je potrebno vedeti, da je posredi mnogo činiteljev, ki onemogočajo hitro nabavo. Ve
deti je treba, da je veliko omejitev (depoziti, režimi), ki težijo k vse večjemu zmanjše
vanju uvoza v celotnem jugoslovanskem merilu.

Naj zaključim skromen članek s prošnjo, tla bi bilo sodelovanje 
med oddelkom in tehničnim sektorjem še naprej tako pozitivno in da 
bi bile posamezne naše temeljne organizacije združenega dela kar naj
bolj zadovoljne s hitrimi in solidnimi dobavami. In seveda na kraju 
želja, da bi bilo v prihodnjem 1975. letu čim manj težav in da bi iz- 
vozno-uvozni oddelek pripomogel k še večjim poslovnim uspehom.

LADO NARTNIK, oec.

ža to razliko prodajno ceno obešalnikov, ki pa bo na tujem trgu sprejeta ali pa 
e. Sklep tega naj bi bil, da je najdelikatnejše vprašanje plačil in hkrati tudi naj-



10. STRAN HOJA

USPEHI HOJE V PRETEKLEM LETU IN IZ G L E DI ZA LETO 1975

Planirana realizacija presežena okoli 15 odstotkov
Vsi doseženi poslovni uspehi so bili povezani z mnogimi težavami — Treba bo povečati lastna obratna sredstva — Pomanjkanje pro

izvodnih delavcev — Večji izvoz — Dovolj naročil in surovin

(NADALJEVANJE Z 9. STRANI)

striji Slovenije bili v poprečju 
2.300 din mesečno, pri nas pa 2.340 
din, torej se naš OD giblje v po
prečju s slovensko lesno indust
rijo. žal zajemajo te primerjave 
obdobje prvih devet mesecev tega 
leta, ker še ni novejših podatkov, 
vendar le povedo, da se kar do
stojna držimo zlate sredine. Želi
mo si še boljših uspehov in po
trudili se bomo v letu 1975.

Vsi doseženi poslovni uspehi so 
bili seveda povezani z mnogimi te
žavami. Najhuje nas je pestilo po
manjkanje finančnih sredstev. Hu
da inflacija je naše že tako pičle 
denarje še hitreje prelivala v za
loge hlodovine, žaganega lesa, pol
izdelkov in izdelkov, tako da smo, 
ob trajno prisotni in rastoči ne
likvidnosti podjetij le s težka ve
zali mesec z mesecem.

Zato moramo nujno povečati 
lastna obratna sredstva. Ugotovili 
smo, da je naš dobiček okoli 12 
milijonov din, a morali bomo for
mirati rezervni sklad v višini 500 
do 750.000 din, dati bomo morali 
2 milijona din v sklad skupne po
rabe in kakor ugotavljamo, sku
paj z gospodarsko računsko služ
bo, bomo morali tudi pokriti pri
manjkljaj trajnih obratnih sred
stev v višini 11 do 12 milijonov 
din. Že seštevek teh naših obvez
nosti nam pove, da dobiček, če
prav še kar velik, ob nujnih po
trebah shlapi in bo celo premaj
hen. O tej delitvi bomo še mnogo 
razpravljali, menimo pa, da se mo
ramo obnašati gospodarno, da ne 
bomo v letu 1975 zabredli v še 
večje težave, kot smo jih imeli v 
letu. 1974.

Pomanjkanje proizvodnih delav
cev je bil za nas zelo težak prob
lem v letu 1974. Zaposlili bi jih 
lahko, glede na naše potrebe, tudi 
60 do 70. Premalo proizvodnih de
lavcev imajo vse TOZD našega 
podjetja, najhujše se to čuti v 
stavbnem mizarstvu, v veloxu, na 
tesarstvu in na žagi v Škofljici. 
Reševanje tega problema je veza
no na nastanitvene možnosti, ki 
jih žal, v tako kratkem času, ni
smo uspeli v celoti rešiti. Prvi 
ukrepi so že storjeni, tako da bo 
za silo vsaj delno, rešeno stavbno 
mizarstvo in tesarstvo, ker smo

pridobili prostore, kjer je na raz
polago ležišč za 16 delavcev.

Ne bomo omenjali vseh drugih 
težav, ker jih bomo reševali v te
kočem letu.

Na kratko smo si ogledali važ
nejše uspehe in težave OZD Hoja 
ter se primerjali v grobem z osta
limi poprečnimi rezultati, ki jih 
je dosegla lesna industrija.

• ZAVZETOST ZA ZDRUŽEVA
NJE

Prav bi bilo, da ocenimo naše 
izglede v letu 1975.

Hoja je že vse leto 1974 poslo
vala kot OZD s 7 TOZD ter DSSS. 
V duhu nove ustave, glede na dol
goročno razvojno politiko podjet
ja in lažjo pridobitev raznih kre
ditov ter glede na skupne intere
se v okviru lesne industrije Slo
venije, tržne Tazmere, zlasti še ob 
rednem pomanjkanju surovin, je 
ena izmed naših prvih dolžnosti, 
da se čimprej vključimo v eno iz
med SOZD v naši stroki. Za kate
ro skupino se bomo odločili je 
odvisno od obojestranskih skup
nih gospodarskih interesov, tako 
naših, kot že obstoječe SOZD. Po
membno je, da ugotovimo, če se 
naš proizvodni in razvojni pro
gram ujema z interesi SOZD. Upo
števati je treba skupno marketing 
in prodaj no-nabavno službo, ki 
naj bosta dejansko servis naše 
oziroma celotne proizvodnje 
SOZD. Končno odločitev o tem bo
do izrekle vse prizadete TOZD. 
Komisija je že na delu in priprav
lja potrebne materiale.

Druga pomembna naloga je, da 
si zagotovimo dovolj trajnih ob
ratnih sredstev, kar smo že ob
delali in smo ugotovili, da bo le
to 1975 precej težavno kar zadeva 
finance. S tem v zvezi bo trda 
bitka za ohranitev likvidnosti. Ve
dno višji stroški surovin, materia
la, zvišani osebni dohodki in raz
ne povečane dajatve bodo vpliva
le na stroške proizvodnje tako, da 
je kar nujno treba računati na 
realizacijo, ki bo za več kot 30 % 
višja od letos dosežene, če bomo 
hoteli poslovati uspešno.

Realizacija po dejavnostih, ki bi 
nam jamčila minimalen dobiček 
v absolutnem znesku 10 do 11 mi
lijonov din oziroma 5 do 6 % rea

lizacije ter pokrivala amortizaci
jo v višini 6,1 milijona din, bi mo
rala biti naslednja:

v 000 index izvoz index 
din 1974/6 v 000 1974/5Dejavnosti

Žage
Pohištvo
Stavb. miz.
Galanterija
Velox
Tesarstvo

75.000 131
22.000 169
54.000 135
38.000 127
16.000 131
20.000 156

4.000 100
20.000 154

21.000 131

OZD Hoja____  225.000 132 45.000 132

Vrednost izvoza v realizaciji zna
ša 20 "/o-

Povečanje izvoza v odnosu na 
leto 1974 je predvideno z 32 %.

Ocena je približna, vendar mo
ramo po podatkih plansko analit
ske službe računati, da bo treba 
povečati proizvodnjo in realizaci
jo sicer ne bo mogoče pokrivati 
vseh obveznosti, ki jih ima pod
jetje. Dobiček je ocenjen in je 
vse zasnovano na predpostavkah, 
ker v danem trenutku ni mogoče 
z gotovostjo trditi, kakšna bo 
stopnja inflacije, ali manjša kot 
letos, ali enaka letošnji, kot tu
di ne moremo določiti točno, 
kakšna bo tržna situacija v pri
hodnje.

Za doseganje te predvidene rea
lizacije se bo treba močno potru
diti. saj tržne razmere niso rož
nate, posebno težavna bo preskr
ba s hlodovino. Zanesti se mora
mo na boljšo, učinkovitejšo, kva
litetnejšo in bolj gospodarno pro
izvodnjo. Prodaja v izvoz bo te
žavna, saj vsi kupci Zahodne Ev
rope in Amerike omejujejo svoj 
uvoz zaradi neugodne tržne situ
acije v lastnih deželah. Nekaj 
boljše so možnosti glede prodaje 
v »tretji svet«; tu nas bo pa pre
cej ovirala razdalja, klimatske 
razmere ter pogoji življenja za na
še delavce, ki bodo tam montirali 
našo izdelke.

Domače tržne razmere so zna
ne, saj tudi pri nas kupna moč 
postopoma usiha, tako da ne bi 
preveč optimistično napovedovali 
prihodnosti.

• VEČJA SKRB ZA STANDARD 
DELAVCEV

Ocena navedene nujne realizaci
je je seveda vezana na pridobitev 
ustreznega števila proizvodnih de

lavcev. Letno bi moralo rasti šte
vilo zaposlenih med 4 in 6 % od 
obstoječega števila že zaposlenih, 
to pa je približno 30 do 40 de
lavcev letno. Ob upoštevanju pri
manjkljaja iz leta 1974, bi rabili 
60 do 70 delavcev za proizvodnjo. 
Tu se srečamo z novo težavo, to 
je s samskim domom za te de
lavce, kar pa že sega v področ
je investicij, v standard naših de
lavcev in bo v kratkem postalo 
eno najvažnejših vprašanj in 
ključ za normalni razvoj podjetja, 
saj živimo na področju, kjer je 
primanjkljaj delovne sile najmoč
nejši. Samo z izboljšano tehnolo
gijo se ne da vsega doseči. Po
datki kažejo, da nam število za
poslenih stalno upada, zato bomo 
morali za standard delavcev bolje 
skrbeti, kot smo do sedaj. Sem je 
treba šteti tudi nerešen problem 
počitniških domov, ker naših kapa
citet že dalj časa nismo poveče
vali.

Naš dolgoročni program razvo
ja bo moral nujno, pred sestavo 
letnega plana za leto 1975 dožive
ti popravke in uskladiti ga bo 
treba z novo nastalim splošno po
litičnim in gospodarskim ter na
šim lastnih finančnim položajem. 
Dinamika investicij se bo morala 
prilagoditi našim možnostim in 
potrebam. Naš program razvoja 
bo nujno treba dopolniti z dol
goročnim programom investicij v 
standard naših delavcev. Toliko o 
tem.

Kaj naj rečem za zaključek. 
Morda le-to, da imajo vse TOZD 
zaenkrat dovolj naročil oz. suro
vin ter tako lahko proizvodnja 
polno in uspešno teče. Težko je 
z gotovostjo trditi, da bo tako 
vse leto 1975, ni pa razloga za 
črnogledost.
• Z združenimi močmi bomo pre-
• magali vse težave in morda,
• poslovno še ugodnejše, zaklju-
• čili leto 1975 kot smo to, ki je
• pravkar minilo. Izgledi za us-
• peb. so in na nas je, kako bo-
• mo znali vse priložnosti izkori-
• stiti. Koristim priložnost in
• vsem članom kolektiva želim v
• letu 1975 zdravja, uspeha in sre-
• če; skratka tudi vse tisto, kar
• si tudi sami želijo.
Dipl. ing. VLADIMIR OCVIRK

PROBLEMATIKA PODJETJA HOJA V OKVIRU PROGRAMA JUGOSLAVIJE

Uspeh samoupravljanja je treba potrditi z gospodarjenjem
Analiza dosedanjega razvoja kaže, da smo v sorazmerno kratkem času in ob majhnih začetnih možnostih premagali ovire iz preteklo

sti in se uvrstili med srednje razvite države ____ _______________

Vsak uspešen sistem gospodarjenja zahteva načrtnost in nato točno in dosledno 
izvrševanje zastavljenih nalog. Za naše jugoslovansko gospodarstvo lahko trdimo, da 
v zadnjih letih ni bilo urejeno; posledice tega temeljito občutimo tako v poslovanju 
podjetja kot tudi v zasebnem življenju. Da bi iz neurejenosti zopet prišli k načrtne
mu in uspešnemu gospodarjenju je Zvezni izvršni svet izdal program skupne politike 
dolgoročnega razvoja SFRJ do leta 1985. Glede na zahtevnost in pomembnost je ta 
program izredno obširen; za naše glasilo smo poskusili zajeti v najkrajši možni ob
liki glavne misli iz tega načrta in na koncu tudi najti mesto našega podjetja v okvi
ru celotnega razvojnega programa.

Kopičenje notranjih eko- dogajanj nujno zahteva in družbeno blaginjo za
nomskih problemov in ne- tehtnih odločitev in rešitev, daljši čas. Istočasno smo
ugoden razvoj svetovnih ki bi zagotovile ekonomsko prišli do prepričanja, da

se brez jasne skupne dol
goročne politike razvoja 
Jugoslavije in pripravljeno
sti tako politiko uresničiti 
ni več mogoče izogniti se 
negotovosti nadaljnega eko
nomskega in družbenega 
napredka. Zaradi nejasne 
politike razvoja gospodar
stva in pod pritiskom te
kočih preblemov zapostav
ljamo najvažnejše zahteve 
dolgoročnega ekonomskega

in socialnega razvoja. Za
vedati se tudi moramo, da 
mora Jugoslavija kot celo
ta najti svoje mesto v med
narodni delitvi dela, za kar 
je potrebno načrtno in ust
varjalno delo, sicer se bo
mo znašli na stranpoti sve
tovnih gospodarskih do
gajanj oziroma jim ne bo
mo mogli slediti in se jim
(NADALJEVANJE NA 11. STR.)
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Uspeh samoupravljanja je treba potrditi z gospodarjenjem
Dosedanje višje produktivnosti in boljše organizacije je naša skupna naloga, tesno povezana s problemom kadrov — Morali bomo

zgraditi svoj samski dom, misli pa so usmerjene tudi v nov počitniški dom

(NADALJEVANJE Z 10. STRANI)
prilagajati. Posebno je to 
važno, ker kot edina sa
moupravna socialistična dr
žava na svetu uživamo ve
lik ugled; uspehe samoup
ravljanja pa moramo potr
diti z uspešnim gospodar
jenjem in učinkovitimi do
sežki v mednarodnih doga
janjih. Da bi v teh težnjah 
uspeli, moramo biti navz
ven enotni, znotraj pa mo
ramo to enotnost doseči z 
uspešnim delom in sodelo
vanjem pri znanstvenem, 
tehnično-tehnološkem raz
voju, proizvodnji energije, 
surovin in hrane, izkorišča
nju turističnih ugodnosti 
in podobnem. Določanje 
skupne dolgoročne razvoj
ne politike je zapleteno, 
ker njen koncept ne more 
izhajati le iz danes znanih 
dejstev in problemov, tem
več mora odpreti jasno 
perspektivo v smislu stal
nega tehničnega napredka 
celotnega gospodarstva; pri 
tem se postavlja vprašanje, 
preko katerih sektorjev go
spodarstva, s kakšnimi me
todami in s kakšnim de
ležem v mednarodni delit
vi dela lahko gremo v ko
rak s tehničnim napred
kom, da bi izkoristili naše 
možnosti in se približevali 
industrijsko visoko razvi
tim državam. Sodobna pro
izvodnja navadno zahteva 
dolgoročne tehnološke pri
prave, ki bodo morale za
radi možnosti prilagajanja 
vedno novim zahtevam bi
ti izpeljane elastično in za
to tudi izredno pretehtano 
in vsestransko planirano 
in pripravljeno, upoštevati 
in usklajati pa bomo mora
li tudi razne zahteve z re
alnimi možnostmi.
• 1. OSNOVNE ZNAČILNOSTI IN 
PROBLEMATIKA DOSEDANJEGA 
RAZVOJA.

Analiza dosedanjega razvoja ka
že, da smo v sorazmerno krat
kem času in ob majhnih začet
nih možnostih premagali ovire iz 
preteklosti in se uvrstili v sred
nje razvite države. Uspehi so še 
pomembnejši, ker se je v času 
po drugi svetovni vojni naša dr
žava srečala z velikimi težavami 
in omejitvami zunanje narave, ki 
so izvirale iz ekonomske in po
litične delitve sil na svetu in ki 
zaradi blokovske razdelitve sveta 
niso bile v korist nerazvitim, zla
sti pa še nevezanim državam.

V obdobju od leta 1952 do 1. 
1969 je bila Jugoslavija po hitro
sti gospodarske rasti stalno v vo
dilni skupini dvanajstih držav na 
svetu. Stopnja gospodarske rasti 
je bila v obdobju 1952 do 1972. 
7,7 % letno. Tako hiter razvoj je 
povzročil pomembne strukturne 
spremembe naše družbe. Delež so
cialističnega sektorja gospodarstva 
se je od leta 1947 do 1974 pove
čal od 60 % na 82 %, delež kme
tijskega prebivalstva v skupnem 
številu se je zmanjšal od 63 % na 
38 %, v mestnih naseljih živi da
nes 40 % skupnega števila prebi
valstva proti 21 % v letu 1948, v 
socialističnem sektorju se je šte
vilo zaposlenih povečalo približ
no za 2,5 milijona ljudi. Že samo 
tc navedene številke kažejo na iz
redne spremembe; osnova za iz
redne dosežke so bile velike in
vesticije in delovni napori s ci
ljem novečanja družbenega stan
darda ter materialnega vzpona go
spodarstva. V tem obdobju so na
stala tudi industrijska središča oz. 
omrežje industrijskih centrov, val

industrializacije se je razširil na 
vse dele države, pri tem so naj
bolj dinamičen razvoj dosegle ti
ste panoge, ki so vzpon zasnovale 
na znanstveno-tehničnem napredku, 
kar dokazuje tudi delež njihovega 
izvoza v dvigu s 5 % na 43 % ce
lotnega izvoza. Zaradi hitrega raz
voja predelovalne industrije, po
časnejšega razvoja surovinsko-ener- 
getskih panog, čedalje večjih po
treb po nafti in drugih surovinah, 
so nastala velika nesorazmerja med 
zahtevami in možnostmi, kar se 
je v končni fazi pokazalo kot ovi
ra v enakomernosti razvoja gospo
darstva, kakšne težave pa imamo 
pri uravnavanju teh nesorazmerij, 
pa nam kaže današnja težka go
spodarska situacija.

Istočasno z razvojem industrije, 
je tudi kmetijstvo stopilo korak 
naprej. Uporaba sodobne agroteh
nike, boljše izkoriščanje kmetijske
ga zemljišča in spremembe v struk
turi proizvodnje so omogočili več
je hektarske pridelke pšenice, ko
ruze in sladkorne pese po eni 
strani ter organizacijo velikih, po 
tehnični opremljenosti in storilno
sti učinkovitih kmetijskih in kme- 
tijsko-predelovalnih kombinatov. 
Ob zmanjšanju kmetijskega pre
bivalstva za 25 % jo povečanje ob
sega kmetijske proizvodnje za 
280 % smatrati za zavidljiv uspeh. 
Poleg tega moramo še upoštevati 
izredne uspehe pri množičnem šo
lanju vaške mladine, njeno za
poslovanje v nekmetijski dejavno
sti, izboljšanje zdravstvenega var
stva kmečkega prebivalstva in dru
go. Zelo uspešen razvoj kmetijst
va z vsemi vzporednimi pozitivni
mi stvarmi je trajal do leta 1968, 
od takrat naprej pa je v razvoju 
začelo zaostajati, kar se je kaza
lo v slabši preskrbljenosti doma
čega trga s pomembnejšimi pro
izvodi in slabšanja salda izvoz- 
uvoz tako daleč, da j 2 izvoz manj
ši od uvoza.

Močne naložbe v družbeni stan
dard so posredno vzpodbudile k 
hitrejšemu razvoju gradbeništva, ki 
je postalo sposobno izvajati tudi 
najzahtevnejša dela doma in v 
tujini. V obdobju 1952 do 1972 
je podobno močno napredovala 
izgradnja in modernizacija cest
nega omrežja, železniških prog, 
telefonskega omrežja, trgovska de
javnost in turistično-gostinske ka
pacitete.

Vzporedno z gospodarsko rastjo 
so se razvijali odnosi in zveze s 
tujimi ekonomijami in svetovnim 
tržiščem, izvoz in uvoz sta po
stala čedalje pomembnejši faktor 
dinamičnosti gospodarskega razvo
ja in aktivnosti. Delež izvoza bla
ga in storitev znaša v družbe
nem proizvodu okrog 25 °/o, pri 
uvozu pa celo 30 %, kar kaže na 
razmeroma močno odvisnost od 
razvoja ekonomskih stikov s tu
jino ir. od stabilnosti teh odno
sov. Medsebojne odnose so okre
pile nove oblike sodelovanja, kot 
je prenašanje znanja in tehnolo
gije iz industrijsko razvitih držav, 
kooperacije, skupno osvajanje no
vih tržišč. Delež industrijske pro
izvodnje je v izvozu v obdobju 
1952 — 1972 narastel od 59 % na 
85 %, žal pa je bila v drugi po
lovici istega obdobja situacija v 
izvozu kmetijskih izdelkov obrat
na in še sedaj stagnira.

Povečanje izvoza izdelkov naše 
industrije je sicer pozitivno, a je 
zaradi pomanjkanja domačih su
rovin in reprodukcijskih materia
lov v veliki meri vezana na uvoz, 
ki že sedaj znaša 60 % celotnega 
uvoz?, in tako močno obremenjuje 
plačilno bilanco države, le ta pa 
je premalo stabilna, ker ima slab 
temelj v primanjkljaju blagovne 
menjave in v presežku menjave 
storitev, povečanem za nakazila 
naših delavcev na začasnem delu 
v tujini. Da bi se ta bilanca 
zboljšala, je treba zmanjšati pri
manjkljaj trgovinskega dela (z ja- 
čanjem konkurenčnih sposobnosti 
naše industrije na tujih tržiščih in 
povečanjem izvoza kmetijskih pre
sežkov).

Zaposlenost v socialističnem sek
torju se je gibala vzporedno z 
razvojem gospodarstva, kjer je 
glavno vlogo odigrala industrija. 
Stopnja rasti zaposlenosti je bila 
v obdobju od 1952 do 1972 po

prečno 4,5 % oziroma je padala 
od 6,7 % v letu 1952 na 2 % v 
letu 1972. V prvi fazi, približno do 
leta 1960, je bila za razvoj go
spodarstva, rast družbenega pro
izvod?, in življenjskega standarda 
nova zaposlenost najvažnejši de
javnik, kasneje pa smo se v raz
voju znašli pred tem, da moramo 
v tendenci rasti dodati še delež 
iz naslova povečanja storilnosti 
dela. V dobi prehoda z ekstenziv
nega na intenzivno gospodarjenje 
nismo uspeli dovolj dvigniti sto
rilnost dela, posebno še, ker sta 
v tem negativno sodelovali še in
flacija in ekonomska nestabilnost.

Tak razvoj gospodarstva je imel 
za posledico tudi spremembo struk
ture prebivalstva in njegovo seli
tev v bližino industrijskih cent
rov.

Proces urbanistične ureditve za
radi hitre rasti teh središč ni mo
gel zadostiti potrebam in zahte
vam; posledice čutimo še danes.

Močan gospodarski razvoj in na
raščanje družbenega proizvoda sta 
omogočila dvig življenjske ravni 
vsega prebivalstva, v času od 1957 
do leta 1972 se je obseg sredstev 
za življensko raven povečal 3,5- 
krai, znesek realnih osebnih do
hodkov za 5,2-krat in družbeni 
standard za 6-krat. Istočasno se 
je spremenila tudi struktura oseb
ne porabe v tem smislu, da se 
je zmanjšal delež osebne porabe 
za prehrano in povečal delež iz
datkov za kulturne potrebe, bolj
šo opremo stanovanj, povečanje 
stanovanjskih površin. Osnove za 
možnost razvoja gospodarstva v 
tem obdobju so bile dokaj raz
lične po republikah, pokrajinah in 
območjih. S ciljem zmanjšanja 
razlik in ustvaritvijo možnosti ena
komernejšega razvoja na različ
nih področjih in teritorijih, je 
družba v raznih oblikah močno 
forsirala razvoj najbolj zaostalih 
področij oz. pokrajin. Te tenden
ce in vlaganja že dajejo rezulta
te.

• 2. SMOTRI IN NALOGE RAZ
VOJA

Po velikih dosežkih v vzponu 
gospodarstva, družbenih dejavno
stih in ekonomski ter socialni 
preobrazbi v republikah in pokra
jinah, je Jugoslavija kot celota 
prišla do faze, ko mora v na
slednji etapi konsolidirati svoje 
dosežke, premagati probleme na- 
daijnega razvoja in graditi sa
moupravne socialistične odnose. V 
skupni razvojni politiki morajo 
biti povezani vsi različni interesi, 
sicer program razvoja ne more 
uspeti; posebno se bodo morale 
v fem smislu angažirati samoup
ravne sile naše skupnosti. Dose
ženi uspehi kažejo na to, da mo
ramo preiti na višjo stopnjo go
spodarskega razvoja in k višjim 
oblikam organizacije samouprav
ne družbe, kar bomo dosegli z 
upoštevanjem in uporabo dosež
kov sodobnega znanstvenega in 
tehnološkega napredka. Napovedi 
svetovnih ekonomskih gibanj so 
negotove, vendar je sigurno, da 
se bodo cene osnovnim surovi
nam postopoma višale, bilanca v 
prehrani človeštva se v doglednem 
času ne bo izboljšala. Ti dve po
stavki bomo v našem planiranju 
morali upoštevati, v samem izva
janju pa se v čedalji večji meri 
opirati na lastne surovinske in 
energetske vire. Orientacija pro
izvodnje mora biti taka, da bo 
zagotovila nemoten gospodarski 
razvoj, povečanje zaposlenosti, po
krila naraščanje materialne potre
be prebivalstva, zadostila potre
bam znanosti, kulture in prosve
te in drugo. Potrebe in možnosti 
so močno prepletene in pogosto 
protislovne, zato bo zadane nalo
ge mogoče izvršiti le z zavest
nimi akcijami in napori združe
nega dela. Cilj zastavljene raz
vojne politike je v letu 1985 do- 
sleči značilnosti industrij sko-mest- 
ne razvitosti, storilnost dela mo
ra biti bistveno višja, povečanje 
izobraževalne, kulturne in strokov
ne ravni proizvajalcev mora zače
ti premagovati nasprotja med 
ročnim in umskim delom ter med 
mestom in vasjo, večja vloga 
žensk v ekonomskem, družbenem 
in političnem življenju mora zače

ti premagovati družbeno razliko 
med spoloma in razbremeniti že
ne pri domačem delu, popolneje 
zavarovati človekovo zdravje, od
praviti stanovanjske probleme.

Temeljne naloge dolgoročnega 
razvoja so v glavnem naslednje:

— nadaljna graditev političnega 
in gospodarskega sistema in samo
upravnih odnosov na temelju no
ve ustave, skupno vodenje druž
benih zadev po delegatskem siste
mu, samoupravno planiranje in ob
likovanj? sredstev za razširjeno re
produkcijo;

— stalno izboljševanje življenj
skih možnosti in popolnejše za
dovoljevanje potreb prebivalstva 
kot osnova za stalno in enakomer
no večanje življenske ravni;

— povečanje zaposlenosti doma 
in zmanjšanje začasne zaposleno
sti naših delavcev v tujini; zagoto
viti je treba zaposlitev mladine, 
ki prihaja in si lahko v razvi
tem šolskem sistemu pridobi zna
nje in kvalifikacije, kar pomeni 
tudi zboljševanje kvalifikacijske 
strukture zaposlenih. Povečanje za
poslenosti mora omogočiti prostor 
za vračanje delavcev z zaposlitve 
v tujini in zmanjšanje obstoječe 
nezaposlenosti;

— nagel in stabilnejši gospo
darski razvoj ter premagovanje 
strukturnih nesorazmerij v gospo
darstvu: to je osnova za material
no podporo razvoju samoupravnih 
socialističnih odnosov, večanju za
poslenosti, strokovnosti dela in 
življenjskega standarda prebivalst
va,

— ustvarjanje možnosti stabilne
ga gospodarjenja: obvladati in pre
prečiti je nekontrolirano gibanje 
cen, vzpostaviti tak mehanizem 
oblikovanja cen, ki bo onemogo
čal verižno gibanje (dviganje) cen 
in zavaroval domačo valuto pred 
zunanjimi pritiski in udarci;

— povečevanje racionalnosti in 
učinkovitosti gospodarjenja, veča
nje akumulativnosti gospodarstva 
in večanje storilnosti dela: večji 
dohodek, dosežen z bolj produk
tivnim delom in racionalnejšim an
gažiranjem proizvodnih dejavnikov 
je osnova za koncept materialnega 
razvoja;

— razvoj znanosti, pridobivanje 
kadrov in izpopolnjevanje lastne 
tehnike in tehnologije: družbeno
ekonomski razvoj je čedalje bolj 
odvisen od razvoja lastne znano
sti, sposobnih kadrov in tehnike 
ter tehnologije; iz tega izhaja, da 
moramo oblikovati primerno znan
stveno in izobraževalno politiko;

— krepitev izvoznih sposobnosti 
gospodarstva in enakopravnejše 
vključevanje v mednarodno deli
tev dela: ob povečani blagovni me
njavi bomo morali posebno po
zornost posvetiti razvijanju sodob
nih oblik ekonomskih odnosov s 
tujino v smislu proizvodno-tehno- 
loškega sodelovanja, industrijske 
kooperacije, finančnega sodelova
nja itd. Vključiti se moramo v 
sodobni tehnično-tehnološki na
predek in z učinkovitim prenaša
njem tuje ter izboljševanjem na
še tehnologije pripraviti pogoje za 
boljše pozicije v blagovni menja
vi;

— pospešen razvoj manj razvi
tih območij;

— stalna krepitev obrambne spo
sobnosti države v okviru material
nih možnosti in v skladu s po
trebami;

— varstvo naravnega življenjske
ga okolja.

• 3. GLAVNA VPRAŠANJA MATE
RIALNEGA RAZVOJA, POMEMB
NA ZA VSO DRŽAVO.

Temeljna naloga vsega material
nega razvoja je doseči ekonom
sko racionalen, stalen in stabilen 
razvoj gospodarstva. Da bi naša 
država dosegla v letu 1985 da
našnjo stopnjo ekonomsko razvi
tih držav, bo predvidoma potreb
na 7 % letna rast družbenega pro
izvoda, ki bi povečal narodni do
hodek na 2000 amer. dolarjev na 
prebivalca. Strokovne analize ka
žejo, da bi manjša rast otežkoča- 
la ali celo onemogočila uresniče
nje dolgoročnih ciljev — večanje 
življenjskega standarda, odpravlja
nje ekonomskih nestabilnosti in 
razlike med našo in ekonomsko 
bolj razvitimi državami. Osnova za

razvoj gospodarstva bo vsaj v prvi 
petletni fazi močno povečanje pro
duktivnosti dela in povečano zapo
slovanje. S tem v zvezi je treba 
mlajšim rodovom odpreti jasno 
perspektivo zaposlovanja, da bi 
se ustvarile enake možnosti za
poslitve vsakega državljana SFRJ 
in s tem zmanjšala migracija pre
bivalstva.

V dolgoročnem obdobju razvoja 
bo imela glavno vlogo še naprej 
industrializacija. Naša industrija je 
kljub izrednem napredku v pri
merjavi z industrijo v razvitih 
državah le skromno razvita, zato 
bo korak v razvoju moral biti hit
rejši in večji, da bi lahko dala 
svoj delež pri naraščanju dohod
ka. Proces razvoja industrije mo
ra temeljiti na kakovostnih spre
membah, čim širšem samouprav
nem združevanju dela, na integra
ciji razvojnih programov, zmanj
ševanju razlik med planiranimi in 
dejansko doseženimi ekonomskimi 
uspehi. Za zagotovitev celotnega 
razvoja gospodarstva bi stopnja 
rasti industrijske proizvodnje mo
rala biti 9 — 10 % letno; s tem 
bi bil delež industrije v skupnem 
družbenem proizvodu okrog 45 %. 
Poleg industrije se mora močneje 
razviti še promet ter turizem in 
gostinstvo; potreba izhaja iz višje 
ravni razvitosti, ki precej naglo 
širi potrebe po turističnih storit
vah .

Dosedanje izkušnje kažejo na to, 
da razvoj gospodarstva mora te
meljiti na racionalnem izkorišča
nju in uporabi vseh proizvodnih, 
naravnih, človeških, znanstvenih in 
drugih zmogljivostih, proizvodna 
usmeritev pa mora izbrati predno
stne in osnovne dejavnosti celot
nega gospodarskega razvoja. V 
tem mora biti glavna skrb po
svečena proizvodnji energije, su
rovin in živil.

Energetska situacija danes ni 
ugodna. Kljub hitremu razvoju 
energetika ni mogla zadostiti na
raščajočim potrebam. Problematika 
proizvodnje in porabe energije je 
že po svoji naravi dolgoročna, do
datno k temu moramo prišteti še 
to, da je hiter razvoj proizvodnje 
energije nujen in osnoven za raz
voj celotnega gospodarstva, da je 
obdobje graditve energetskih 
zmogljivosti dolgo in da svetov
ne energetske težave lahko v ve
liki meri negativno vplivajo na 
naš energetski razvoj. Do leta 1985 
se bo potrošnja energije predvi- 
dom?. potrojila, za zadovoljitev 
potreb bo torej proizvodnja ener
gije morala naraščati še hitreje. 
Ob številnih naravnih energetskih 
virih njihova struktura ni najbolj
ša. Šibka točka so razmeroma 
majhne zaloge nafte, zemeljskega 
plina in pomanjkanje premoga za 
proizvodnjo koksa. Proizvodnja 
električne energije bo temeljila na 
izkoriščanju velikih zalog lignita 
in večjem izkoriščanju vodnih 
zmogljivosti, proti koncu desetlet
nega obdobja pa bodo vir tudi 
jedrske elektrarne. Zaradi vse več
je potrebe po tekočih gorivih, mo
ramo uvažati čedalje več surove 
nafte; za njeno predelavo je treba 
z naftovodi povezati rafinerije z 
uvoznim pristaniščem in pri sami 
potrošnji stremeti za tem, da gre 
v smeri racionalnejše porabe.

Proizvodnja surovin zaostaja za 
potrebami. Poraba jekla se bo do 
leta 1985 povečala za 2-krat, z 
lastnimi proizvodnimi kapaciteta
mi jo bomo predvidoma pokrili 
le 80 %. Zaradi boljše koordinaci
je je predvidena samoupravna in
teresna skupnost za jeklo, ki bo 
zajela vse proizvajalce in večje 
potrošnike in bo usklajala razvoj 
proizvodnje in porabe jekla, pri
pravljala predloge za delitev dela 
med proizvajalci in usklajala inte
rese proizvajalcev in porabnikov 
jekla. Glede na velike zaloge bok
sita bo proizvodnja aluminija ime
la prednostno vlogo, posebno še, 
ker ima lepe možnosti za izvoz in 
s Lem za pridobivanje sredstev za 
nabavo manjkajočih surovin. Pro
izvodnja drugih kovin (predvsem 
baker, svinec in cink) bo morala 
porasti z razširjanjem rudarskih 
zmogljivosti oz. z raziskovanjem in 
odkrivanjem novih nahajališč.

(NADALJEVANJE NA 12. STRANI)
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Uspeh samoupravljanja je treba potrditi z gospodarjenjem
(NADALJEVANJE Z 11. STRANI)

Razvoj kmetijstva do nedavna ni 
bil zadovoljiv. Naloga kmetijske 
proizvodnje v bodoče mora biti: 
zagotoviti prehrano prebivalstva in 
surovine za potrebe živilske in 
druge industrije, ustvariti določe
ne rezerve hrane in ustvariti pre
sežke za izvoz. Stopnja rasti po 
3,5 % letno bi morala zagotoviti 
izpolnitev navedenih nalog. Osnova 
za zahtevani napredek je hitrejši 
razvoj živinoreje, le ta mora ra
cionalno proizvajati, zanjo pa je 
osnova zadostna proizvodnja ži
vinske krme. Glavni razvoj kmetij
stva se mora izpeljati v sociali
stičnem sektorju predvsem s po
večanjem kmetijskih površin. Po
polnejše aktiviranje zmogljivosti 
individualnega sektorja se mora 
pokazati v večjem pridelovanju ži
vinske krme in pospešeni govedo
reji, pri čemer morajo sodobna 
dognanja in tehnologija prodreti 
skozi vrata kooperacije. Posebna 
naioga v tem obdobju bo tudi 
ureditev tržišča s kmetijskimi pri- 
eselki.

V industriji predelave kovin ter 
elektroindustriji (predvsem v elek
troniku bomo morali preiti na 
načrtno delitev dela in specializa
cijo ob istočasni tesni kooperacij
ski povezavi s poslovnimi partner
ji doma in v tujini.

V razvoju transportne dejavnosti 
moramo v bodoče doseči boljšo 
učinkovitost in kakovost transport
nih storitev, uskladitev regionalnih 
transportnih sistemov na raven si
stema cele države, vključitev v 
evropski transportni sistem. Po
sebno vlogo bo pri transportu 
blaga imela železnica, ki mora biti 
ogrodje prometnega sistema države 
na kopnem; za opravljanje te na
loge mora biti železnica moderni
zirana: večino magistralnih in med- 
regionalnih prog moramo usposobi
ti'za večje hitrosti in večje osne 
pritiske, elektrificirati, postaviti 
primerna vozlišča. Pri gradnji cest 
bo imela prednost vzpostavitev os
novnega omrežja, ki mora omo
gočiti vključitev v sistem evrop
skega cestnega transporta. Rečni 
in pomorski promet morata prido
biti na pomenu: rečni mora učin
kovito povezati Podonavje s črnim 
morjem, pomorski pa pri izbolj
šani strukturi ladjevja doseči večji 
delež naših ladij pri prevozu bla
ga v okviru naših ekonomskih sti
kov s tujino.

Obilje naravnih lepot opozarja 
na možnosti v razvoju turizma. Po
sebno vlogo ima pri tem jadran
ska obala, kamor moramo tudi 
usmeriti materialna vlaganja. Ker 
je turizem že prešel začetne faze 
razvoja, se mora sedaj razvijati 
kot kompleks dejavnosti, kar velja 
zlasti za inozemski turizem, ki 
zahteva večji standard in pestrost 
storitev.

Uspehi, ki smo jih dosegli v 
začetni fazi industrializacije, po
menijo ustvaritev proizvodno-teh- 
nične, znanstvene, kadrovske in 
druge zmogljivosti in so osnova za 
nadalnji razvoj. Nismo pa rešili 
problema strukturnih nesorazmerij 
v gospodarstvu, kar prenašamo v 
naslednje obdobje. Poleg tega bo
do zadane naloge zahtevale izred
ne napore za njih izpolnitev; gle
de na to bodo pred nami na
slednji težki problemi: zagotoviti 
dovolj veliko akumulacijo za raz
širjeno reprodukcijo in strukturne 
spremembe, neskladje med struk
turo oblikovanja akumulacije in 
namensko strukturo investicij, naj
racionalnejša uporaba akumulacije 
in drugih sredstev za investicije.

9 Osnova za rešitev teh treh prob-
• lemov je v intenzivnejšem go-
• spodarjenju v smislu racional-
• ne j šega izkoriščanja proizvodnje
• in hitrega večanja storilnosti
• dela, razvoj gospodarstva pa
• mora temeljiti na realni aku- 
9 mulaciji in ne na emisiji de- 
9 nar j a in pretiranih kreditih. Ra-

9 cionalna uporaba akumulacije 
9 se mora odražati v temeljiti 
9 pripravi investicijskih akcij in 
9 integraciji razvojnih programov.

V tezah dolgoročnega razvoja je 
posebno poglavje posvečeno razvo
ju znanosti. Do sedaj ustvarjeni 
domači znanstveno-raziskovalni kad
ri morajo v bodoče prispevati več
ji delež, da bi se lahko zmanj
šala naša tehnološka odvisnost od 
tujine, ustvariti morajo ugodnejše 
pogoje za hitrejše prenašenje in 
uspešno uporabo tehnoloških do
sežkov iz razvitih držav. S tem 
v zvezi je potreben cel sistem 
ukrepov izobraževalne, organizacij
ske in razvojne narave, ki mora 
ustvariti kadre sposobne za izved
bo in učinkovito izkoriščanje no
vih prijemov in metod v proiz
vodnji ali drugače povedano: po
litika razvoja kadrov do leta 1985 
bo šla v to smer, da se bo večal 
delež znanja srednje stopnje za 
doseganje racionalnejšega izkorišča
nja znanja višje stopnje in v 
zmanjševanju deleža nekvalificira
nega dela.
9 Intenzivnost znanstvenih razi- 
9 skovan j bo usmerjena bolj tja, 
9 kjer lahko da pomembnejše re- 
9 zultate, t.j. v energetiko in 
9 proizvodnjo surovin, v kemično 
9 industrijo, v spopolnjevanje 
9 proizvodnje trajnih potrošnih 
9 dobrin in živilsko tehnologijo.

V ekonomskih odnosih s tujino 
naj bi prve oblike olajšale izbolj
ševanje življenjskih in delovnih 
razmer ter zaposlenosti pri nas, 
naslednje oblike pa morajo z us
merjeno strukturo uvoza, prenaša
njem moderne tehnologije in del
no prenašanjem tujega kapitala 
omogočiti želj eno stopnjo rasti in 
struuturne spremembe v gospodar
stvu.

Intenzivna vključitev v medna
rodno menjavo in delitev dela mo
ra zmanjšati razlike v stopnji raz
vitosti med državami, znotraj na
še drzavu p. zmanjšati razlike med 
bo.j in manj razvitimi območji. 
Poudarek bo v prizadevanju za 
večanje izvoza, da bi lahko po 
drugi strani pokrili potrebe po 
uvozu, ki so ponekod predvsem 
zaradi pomanjkanja surovin nujne 
in neizogibne za dosego zahteva
nega razvoja.
9 V zunanje trgovinski menjavi 
9 bo mnogo večji delež odpadel 
9 na odnose z državami v raz- 
9 voju; pri tem bo pri sklepanju 
9 dolgoročnih sporazumov treba 
9 marsikdaj odstopiti od dose- 
9 danjih ustaljenih načinov v 
9 mednarodnih odnosih in se pri- 
9 lagajati situaciji.

Do leta 1985 bo število prebival
stva naraslo za okrog 2,8 milijo
na ljudi. Težnja je po zmanjševa
nju razlik v nataliteti po regijah, 
na območjih z visoko nataliteto
(večinoma so to manj razvita ali 
nerazvita območja) je pričakovati, 
da bomo z zboljšavanjem življenj
skih možnosti, dvigom izobrazbe 
ter zavestno akcijo proti zaosta
lim običajem uspeli zadržati pre
hitro naraščanje prebivalstva. Na 
bolj razvitih območjih, kjer je za
radi ekonomskih in socialnih de
javnikov prirast prebivalstva pre
tirano nizek, bo skozi ukrepe so
cialne politike treba doseči pove
čanje natalitete. Vzporedno z ures
ničitvijo teh teženj se zmanjšuje 
tudi potreba po velikem preselje
vanju prebivalstva iz nerazvitih v 
razvita področja.

V celotnem razvoju je regional
no gledano še vedno težnja po 
zmanjševanju razlik razvitosti med 
regijami, za kar so že podane 
osnove. Tempo razvoja po regijah 
bo različen, vendar pa mora biti 
zaradi največje zaostalosti najhi
trejši v SAP Kosovo. Skladno s 
tako zastavljeno razvojno politiko 
bodo razdeljena tudi sredstva, za 
razvoj Kosova in manj razvitih 
območij pa bo ostal zvezni sklad 
za kreditiranje hitrejšega razvoja; 
sredstva tega sklada bodo pred

stavljala obvezna posojila organi
zacij združenega dela z razvitej
ših območij.

Cilj začrtane razvojne politike 
je doseči nenehno izboljševanje 
delovne in življenjske možnosti 
človeka. Dvig proizvajalnih sil, 
razvoj samoupravnih socialističnih 
odnosov ter povečanje materialne
ga, kulturnega in družbenega 
standarda delovnih ljudi je os
nova nadaljne ekonomske in so
cialne preobrazbe in vzpodbuditev 
novih ustvarjalnih človeških moči.

V navedeni vsebini temeljev dol
goročnega razvojnega programa Ju
goslavije v marsikateri postavki 
lahko najdemo mesto tudi naše
mu pode jt ju. Naš razvojni pro
gram smo sicer sprejpli za ob
dobje od leta 1972 do 1982, ven
dar pestrost in spremembe v ju
goslovanskem gospodarstvu tako 
močno vplivajo na naše načrte, 
da bomo nekatere naloge morali 
rokovno prestaviti na poznejše ob
dobje na račun novih in nujnej
ših zahtev. V končni fazi se bo 
predvidoma razvojni program vse
binsko in časovno ujel z razvoj
nim programom SFRJ.

Izpolnjevanje nalog po etapno 
zastavljenih ciljih je pripeljalo na
še podjetje do faze, ko moramo 
doseči naslednje:

1. sredstva, vložena v no
ve obrate, se morajo zače
ti obogatena vračati v tem 
smislu, da dejavnosti od
govarjajočih obratov po
slujejo rentabilno in posto
poma povečujejo dobiček;

2. podjetje Hoja mora na 
vseh temeljnih organizaci
jah in skupnih službah z 
boljšo organizacijo dela in 
višjo produktivnostjo dela 
izkoristiti vse neizkorišče
ne možnosti in doseči na
predek v uspehu poslova
nja;

3. ob izpolnitvi nalog iz 
prej navedenih točk ustva
riti materialne osnove za 
nadaljno izgradnjo podjet
ja; dograditev delovnih in 
spremljajočih prostorov, 
modernizacija proizvodnje, 
zadovoljitev potreb družbe
nega standarda skupno s 
končnim ciljem dvigniti 
življenjsko raven delavcev 
našega kolektiva.

V teh kratko povedanih 
nalogah je skrita cela vr
sta problemov, ki so po 
vsebini in teži različni, a 
v kratkem roku težko reš
ljivi. Zato smatramo za po
trebno, da navedemo glav
ne težave in ukrepe, ki so 
v izvajanju ali bodo v naj
krajšem možnem času iz
peljani. Zahteve iz prve 
točke se nanašajo na po
slovanje temeljnih organi
zacij Veloxa in Stavbnega 
mizarstva. Za obe dejavno
sti pripravljamo takoj po 
obračunu desetmesečnega 
poslovanja interni sanacij
ski načrt. Izdelava teh na
črtov in izvajanje sklepov 
bo zahtevala sodelovanje 
strokovnih služb podjetja 
in širšega vodstva temelj
nih organizacij. Zavedamo 
se, da je prehod na renta

bilno poslovanje obeh de
javnosti izrednega pomena 
v poslovanju celotnega 
podjetja, zato moramo sa
nacijo pripraviti hitro, pa 
vendar na osnovi dovolj 
pretehtanih podatkov.

Z višjo produktivnostjo 
moramo brez kakšnih po
sebnih vlaganj doseči bolj
še učinke; rezerve s tega 
naslova so v vseh naših 
dejavnostih večje ali manj
še, Izkoristiti jih moramo 
do skrajne meje., doseči 
ugodne rezultate poslova
nja in s tem ustvariti mož
nosti za uvedbo nove, učin
kovitejše in zato tudi draž
je opreme. Boljša organi
zacija dela lahko pomemb
no skrajša količino dela, 
potrebnega za izvedbo do
ločene naloge in s tem v 
končni fazi zniža lastno ce
no izdelka. Doseganje višje 
produktivnosti in boljše or
ganizacije je naša skupna 
naloga, tesno povezana s 
problemom kadrov. Po
manjkanje delavcev v pro
izvodnji je eden glavnih 
vzrokov, da ne moremo 
ustvariti večje realizacije 
in temu primernega večje
ga dobička. Za najnujnejšo 
zapolnitev delovnih mest 
rabimo takoj najmanj 40 
delavcev; da bi jih lahko 
nastanili iščemo možnosti 
za pridobitev dodatnih na
stanitvenih kapacitet in 
kol kaže, bomo v tem us
peli. Rešitev trenutne situ
acije pomeni rešitev le za 
leto 1975, za naslednja leta, 
ko bomo za močnejši dvig 
obsega proizvodnje morali 
povečati število proizvod
nih delavcev, pa že sedaj 
iščemo novih poti in mož
nosti.

Pregled in ocena situaci
je kažeta na to, da bomo 
morali zgraditi samski 
dom z dovolj veliko kapa
citeto, da bi v naslednjih 
letih lahko sprejeli in na
stanili dovolj novih delav
cev. V kadrovsko proble
matiko spada tudi izobra
ževanje delavcev. Prva fa
za te naloge je tik pred 
nami, saj bomo s tečaji za 
priučitev pričeli konec 
tega leta. ali najkasneje v 
začetku leta 1975. Nasled
nja postavka v problemu 
kadrov je zapolnitev delov
nih mest s strokovnimi de
lavci. Za izpolnitev v toč
kah naštetih nalog bomo 
rabili strokovno dobro us
posobljene delavce. Ta na
loga je dolgoročnega zna
čaja in bo zahtevala načrt
no delo pri izpopolnjeva
nju znanja in sposobnosti 
kadrov, ki so že v podjet
ju in v politiki štipendira

nja. Bistvo reševanja kad
rovske problematike je v 
tem, da želimo neposred
nemu proizvajalcu z veča
njem znanja omogočiti la
žje opravljanje dela, s po
močjo strokovnih kadrov 
(tesno povezanih s proiz
vodnjo) doseči boljšo or
ganizacijo dela, višjo pro
duktivnost in pripraviti os
novo za uvajanje novih us
pešnejših metod in tehno
logije v proizvodnji. Skup
ni učinek ravnokar navede
nih postavk mora biti iz
ražen v uspešnejšem po
slovanju podjetja in s tem 
povečanju dohodka in do
bička. Potrebe po sredst
vih so čedalje večje; v tem 
pogledu je poleg gradnje 
samskega doma zelo po
membna še izgradnja no
vih počitniških domov. Čla
nom našega kolektiva želi
mo zagotoviti prijeten od
dih, kajti zavedamo se, da 
je le-ta vsakemu delavcu 
res potreben.

Ob dejstvu, da moramo 
zaradi podražitve surovin 
in materialov (pri majh
nem količinskem dvigu) 
pretežni del dobička pora
biti za pokrivanje obratnih 
sredstev, je ob ostanku do
bička izgradnja samskega 
doma in počitniških hišic 
izredno težko breme. Obe 
postavki sta postali poseb
no aktualni prav v bližji 
preteklosti in jih bomo 
morali dodatno vključiti v 
razvojni program našega 
podjetja, zato pa bo treba 
izvajanje drugih nalog pre
makniti na kasnejše ob
dobje.
• Kolikor bodo naloge,
• ki jih predvidevajo teze
• Zveznega izvršnega sve-
• ta za rešitev gospodar-
• ske situacije, približno v
• celoti izvedene, potem
• bo tudi možnost za do-
• seganje boljših uspehov
• v našem podjetju večja. 
« Zavedati se moramo, da
• bodo napori veliki, ven-
• dar pa lahko trdimo, da
• smo sposobni uspešno
• delati tudi v težkih po-
• gojih, kar dokazujejo
• doseženi uspehi v pre-
• teklosti. Izredno po- 
o membni bodo v prihod-
• nje enotnost, solidarnost 
o in tesna povezanost zno-
• traj podjetja, kajti le
• pod temi pogoji bomo 
® ob skupnih naporih do- 
e segli preko ugodnih re-
• zultatov poslovanja kon-
• čni cilj, to je zagotovi- 
® tev boljših življenjskih 
® pogojev članom našega 
» kolektiva.
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